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46 درصد معادن سنگ آهن 
تعطیل شده اند

نایب رئیس کمیس��یون معدن اتاق بازرگانی ایران گفت: 
به دلیل عدم تغییر ضرایب قیمت محصولات س��نگ آهنی 
در امسال، قطعا شاهد عدم سرمایه گذاری جدید در معادن 
سنگ آهن و تعطیلی تدریجی معادن فعال کنونی خواهیم 
بود که به این ترتیب با عدم تولید سنگ  آهن، کمبود مواد 
اولی��ه صنعت فولاد کش��ور را تهدید خواهد کرد. س��جاد 

غرقی اظهار کرد: اتاق بازرگانی ایران... 3

دولت در واگذاری معادن 
دخالت نکند

در حال��ی که معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت از فراهم ش��دن زمینه های ورود معادن به بورس 
خبر داده اس��ت که فعالان معدنی معتقدند برای پیشبرد 
اهداف توسعه ای، دولت نباید در این زمینه مداخله داشته 
باشد. مدت هاست مسئولان، توسعه معادن و صنایع معدنی 
را با تاکید بر نقش��ه راه معدن، س��اخت داخل، فعال سازی 

8واحد های راکد و غیرفعال، تکمیل طرح های...
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چالش های تجاری سازی 
صنعت سنگ
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 ضعف آماری
 در تامین مواد اولیه

 معدن
نجات دهنده اقتصاد

سرمایه گذاری در معادن 
مشوق می خواهد

صنعت سنگ مثل سایر کسب وکارها با عرضه 
و تقاض��ا ارتب��اط تنگاتنگ دارد. س��نگ با رکود 
نسبی در بازار ساخت وساز مدت ها درگیر کمبود 
تقاضا بوده و تولید آن یک مس��یر محافظه کارانه 
و کاهش��ی را ط��ی کرده اس��ت؛ به  ای��ن  ترتیب 
واحده��ای تولیدی این صنعت در ۲ بخش عمده 
مع��دن و کارخانه فرآوری با مش��کلات هزینه و 
س��رمایه در گردش و کمبود نی��روی کار روبه رو 
بوده ان��د. عرضه و تقاضا در بازار داخلی باتوجه به 

روند ساخت وساز و تعدد پروژه های عمرانی...

معدن هم مثل س��ایر بخش های تولیدی و 
صنعتی کشور یک حوزه اقتصادی است. طبق 
اصل ۴۴ قانون اساس��ی بهره برداری از معادن 
باید به بخش خصوصی واگذار ش��ود و در این 
بین معادنی که در دست بخش دولتی هستند 
و خصولتی ش��ناخته می شوند، نیز باید واگذار 
شوند هرچند بر خصوصی سازی معادن کشور 
تاکید می شود، اما برخی باور دارند که شرایط 

برای فعالان بخش خصوصی آنچنان...

سرنخ های التهاب در بازار آهن
همایون کتیبه  
 استاد دانشگاه

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

نقش معدن در اقتصاد بی بدیل اس��ت، به این 
معنی که بخش دیگری نخواهد توانس��ت ایفاگر 
نقش اقتصادی معدن باشد. ازآنجایی که وضعیت 
زمین شناس��ی و معدنی کش��ور به گونه ای است 
که معادن کش��ور در بسیاری از مناطق مختلف 
به ویژه مناطق محروم کشور واقع  شده اند، فعال 
کردن ظرفیت های معدنی موجب فعال ش��دن 
اقتص��اد مناطق مختلف کش��ور خواهد ش��د. با 
اینک��ه نفت تنها در بخش��ی از کش��ور متمرکز 
اس��ت، گس��تردگی مع��ادن در مناطق مختلف 
کش��ور موجب می شود برای این مناطق محروم 

اشتغال و درآمد قابل ملاحظه ای ایجاد شود. 
این مهم از حاشیه نش��ینی ش��هرهای بزرگ 
می کاهد و موجب می ش��ود مردم دیگر مناطق 
به دلیل مس��ائل اقتصادی به حاش��یه شهرهای 
بزرگ هج��وم نبرند. هنگامی ک��ه ظرفیت های 
معدن در مناطق محروم فعال  ش��ود، بس��یاری 
از زیرساخت های مورد نیاز برای گسترش سایر 
فعالیت های اقتص��ادی و اجتماعی از جمله راه، 
راه آهن، برق، آب و... نیز فراهم و موجب رش��د 
روزافزون مناطق محروم می ش��ود. به این ترتیب 
به همراه توس��عه معادن ش��اهد توسعه اقتصاد 
مناطق مح��روم، اش��تغالزایی و فعالیت س��ایر 
بخش های اقتصادی نیز در کشور خواهیم بود. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت
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ادامه از صفحه اول
در ادام��ه باید گف��ت س��رمایه گذاری در بخش 
معدن بلندم��دت و پربازده اس��ت؛ به طور مثال با 
فعالی��ت معادن زغال س��نگ طبس ش��اهد ایجاد 
راه آه��ن، جاده و فرودگاه نی��ز بودیم. همچنین با 
فعالیت معدن مس سرچشمه شاهد پویایی استان 

کرمان بودیم. 
باید توجه کنیم که مع��دن اقتصاد کلان را هم 
تح��ت تاثیر قرار می دهد. افزای��ش تولید ناخالص 
مل��ی یک��ی از م��واردی اس��ت که بخ��ش معدن 
می تواند نقش بسزایی در آن داشته باشد. بسیاری 
از بخش های دیگر اقتصاد مس��تقیم و غیرمستقیم 
به تولیدات معدنی وابس��ته هس��تند؛ به طور مثال 
ساختمان س��ازی در کشور به بس��یاری از معادن 
ازجمله سنگ ساختمانی، سیمان و گچ، سرامیک 
و انواع فلزات وابس��ته اس��ت. همچنین باید گفت 
توس��عه فعالیت ه��ای معدن��ی جایگاه ای��ران در 
اقتص��اد جهانی را نیز بالا می برد. وقتی کش��وری 
تولیداتی داش��ته باشد، به نوعی سایر کشورها را به 
خود وابس��ته می کند. موضوع وابستگی اقتصادی 
س��ایر کش��ورها به یک کش��ور موج��ب افزایش 
قدرت چانه زنی در سیاس��ت جهانی خواهد ش��د. 
این مسئله به ش��کل مستقیم و غیرمستقیم روی 
مب��ادلات اقتص��ادی و تجاری کش��ور ما و س��ایر 
کش��ورهای جهان تاثیر می گذارد و موجب تقویت 

سایر مولفه های اقتصادی کشور می شود.

تقدیر از پیشرفت طرح واحد 
فرآوری طلای هیرد 

مس��لم مظهری، رئیس س��ازمان بازرس��ی خراسان 
جنوبی به همراه سرپرست معاونت امور معادن و صنایع 
معدنی س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان از طرح 

احداث واحد فرآوری و معدن طلای هیرد بازدید کرد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت تهی��ه و تولید مواد 
معدنی ایران، رئیس س��ازمان بازرسی خراسان جنوبی 
در ای��ن بازدید ضم��ن تقدیر و تش��کر از اقدامات انجام 
ش��ده توسط ایمپاسکو در خراس��ان جنوبی گفت: نظم 
س��اختاری موجود در این ش��رکت مثال زدنی است و به 
طور حتم روحیه جهادی مدیریت و کارکنان این مجتمع 
سبب شده با وجود موانع و مشکلات موجود به پیشرفت 

مورد انتظار در این پروژه دست پیدا کنیم.
وی ادامه داد: همچنین پیش��رفت قاب��ل قبول طرح 
احداث واح��د فرآوری طلای هیرد، نش��ان دهنده عزم 
جدی و انگیزه ش��رکت برای انجام فعالیت های تولیدی 

و ایجاد ارزش افزوده مواد معدنی در استان می باشد.
مظهری برای رفع مشکلات پیش روی طرح از طریق 
مبادی قانونی قول مساعد داد و گفت: در مواردی نیز که 
ابهام قانونی وجود دارد، آمادگی داریم از طریق ش��ورای 
دستگاه های نظارتی مشکلات پیشروی پروژه را برطرف 
کنیم و این پیگیری ها تا زمان حصول نتیجه ادامه خواهد 

داشت.
وی تأکید کرد: ما در سازمان بازرسی خراسان جنوبی 
در زمینه مش��اوره های فنی، حقوقی و پش��تیبانی های 
قانونی می توانیم به عنوان عضو افتخاری در کنار شرکت 

تهیه و تولید مواد معدنی باشیم.
رئیس سازمان بازرس��ی خراسان جنوبی در خصوص 
تأمین آب کارخانه هیرد نیز گفت: این مش��کل از طریق 
ش��ورای دس��تگاه های نظارت��ی پیگی��ری و در این باره 
جلسه ای با حضور دستگاه های ذی ربط برگزار می شود.

علیرض��ا جلالی��ان، مدی��ر مجتم��ع محدوده ه��ای 
اکتشافی خراس��ان جنوبی نیز در این بازدید گزارشی از 
میزان پیش��رفت و موانع پیشروی طرح ارائه و اظهارکرد: 
درحال حاض��ر نب��ود زیرس��اخت ها به وی��ژه تأمین آب 
کارخانه هی��رد یکی از مهم ترین مش��کلات پیش روی 

طرح بوده که نیاز به حمایت سازمان بازرسی دارد.
وی ضمن تقدیر از حضور و بازدید س��ازمان بازرس��ی 
از طرح فرآوری ط��لای هیرد، اظهارکرد: بازدید میدانی 
و انگیزه کمک دس��تگاه های نظارتی مایه دلگرمی است 
و امیدواریم با کمک ش��ما و س��ایر دس��تگاه ها بتوانیم 

راه اندازی این پروژه را سرعت ببخشیم.
همچنی��ن در این بازدی��د مدیر پ��روژه احداث طرح 
ف��رآوری طلای هیرد ) ش��رکت آبادراهان پارس( ضمن 
ارائه گزارشی از میزان پیشرفت پروژه، موانع و مشکلات 
پی��ش روی این طرح را تش��ریح کرد و رئیس س��ازمان 

بازرسی استان نیز برای رفع این موانع قول مساعد داد.
گفتنی اس��ت؛ در ادام��ه این بازدید رئیس س��ازمان 
بازرسی استان از عملیات اکتشافات تکمیلی در تارگت ۱ 
معدن طلای هیرد بازدید و از نحوه مدیریت، کارشناسان 
مجرب و روحیه جهادی کارکن��ان این مجتمع تقدیر و 

تشکر کرد.

معدن هم مثل س��ایر بخش های تولیدی و صنعتی کشور یک 
حوزه اقتصادی است. طبق اصل ۴۴ قانون اساسی بهره برداری از 
معادن باید به بخش خصوصی واگذار شود و در این بین معادنی 
که در دست بخش دولتی هستند و خصولتی شناخته می شوند، 
نیز باید واگذار ش��وند هرچند بر خصوصی س��ازی معادن کشور 
تاکید می شود، اما برخی باور دارند که شرایط برای فعالان بخش 
خصوصی آنچنان که باید فراهم نیس��ت.به گزارش روابط عمومی 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، بر همین اساس 
علیرضا شهیدی، رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور با بیان این که ما س��ازمان حاکمیتی و سیاس��ت گذار در 
بخش اکتش��اف هستیم، گفت: وظیفه امسال ما این است که در 
حدود ۱۲۰ هزار کیلومترمربع اراضی دس��ت به اکتش��اف بزنیم. 
وی با اش��اره به این که بر اس��اس نقشه راه معدن که ۲ سال قبل 
در مجلس به تصویب رس��ید و ج��زو برنامه های کاری وزارتخانه 
است، تصریح کرد: بحث شناسایی و پی جویی در مراحل اکتشاف 
برعهده سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور گذاشته 
ش��ده و به این ترتیب هر س��ال ما دس��ت به اکتش��اف می زنیم. 
به گفته ش��هیدی، در این زمینه امس��ال قص��د داریم در حدود 

۳۰۰هزار کیلومتر مربع اراضی دس��ت به شناس��ایی و پی جویی 
بزنی��م و در واق��ع این وس��عت ۲ برابر آن چیزی اس��ت که از ما 
خواسته شده اس��ت.معاون وزیر صنعت، معدن وتجارت با اشاره 
به اینکه سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور آنچه که 
اکتش��اف می کند را از طریق مزایده ب��ه بخش خصوصی واگذار 
می کند، تصریح کرد: تا امروز چندین مزایده انجام داده و س��عی 
کرده ای��م گواهی کش��ف ها را به بخش خصوص��ی واگذار کنیم.
ش��هیدی با تاکید بر این که همچنین درباره سنگ آهن سیاستی 
را در پی��ش گرفته ای��م ت��ا نیاز بخش خصوص��ی را تامین کنیم، 

گفت: با ذوب آهن و شرکت ملی فولاد قراردادهایی امضا کرده ایم 
تا بتوانیم در بحث اکتشاف سنگ آهن ورود کرده و در این زمینه 
به بخش خصوصی کمک کنیم. رئیس س��ازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور به حمایت های دیگر سازمان متبوع خود 
از بخش خصوصی اشاره کرد و گفت: به این دلیل که شناسایی و 
پی جویی یکی از دشوارترین و گران ترین قسمت های کار اکتشاف 
است، بخش خصوصی نمی تواند در آن ورود کند.وی تصریح کرد: 
در واقع مرحله شناس��ایی و پی جویی مثل پیدا کردن س��وزن در 
انبار کاه است؛ بنابراین سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور این وظیفه را خود برعهده گرفته تا شرایط را برای بخش 
خصوصی تسهیل کند. معاون وزیر صنعت، معدن وتجارت گفت: 
س��ازمان نتایج بررسی خود در زمینه شناسایی و پی جویی را در 
اختی��ار بخ��ش خصوصی قرار می دهد تا ای��ن بخش ادامه کار را 
انجام دهد و به این ترتیب چرخه اکتش��اف کامل می ش��ود و بعد 
از این مرحله، در مرحله اکتشاف عمومی و تفصیلی کار راحت تر 
پی��ش می رود و بخش خصوصی بهتر می تواند پیش برود. رئیس 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در پاسخ به این 
س��وال که چه پیش��نهادی به بخش خصوصی برای ایفای نقش 

بیش��تر در حوزه معدن دارید، گفت: وس��عت کشور به حدی زیاد 
است که نمی توان ادعا کرد در یک بازه زمانی کوتاه تمام کشور را 
برای عناصر خاص مورد بررسی قرار بدهیم. سازمان زمین شناسی 
همیشه استقبال می کند که تمامی بخش ها کار اختصاصی خود 
را انجام دهند. وی تصریح کرد: ما نمی توانیم پیشنهاد خاصی به 
بخش خصوصی ارائه دهیم، اما تنها خواسته ما از این بخش این 
اس��ت که وقتی کار اکتشافی انجام می ش��ود در پایگاه داده های 
ملی علوم زمین حاضر ش��وند و در آن اطلاعاتی را که در مراحل 
مختلف اکتش��اف به دس��ت آورده اند، بارگذاری کنند؛ در نتیجه 
ای��ن روند وقتی ش��رکت دیگری قص��د دارد در جای دیگری کار 
اکتشافی انجام دهد، این اطلاعات به صورت تجمیع شده و آماده 
وجود دارد و کار دیگران آس��ان تر می ش��ود. ش��ایان ذکر است، 
معدنکاری بخش��ی اس��ت که می تواند در ش��رایط فعلی به رشد 
اقتصاد کمک کند. برخی کارشناس��ان باور دارند که دولت سعی 
کرده شرایط معدنکاری را برای بخش خصوصی تسهیل کند اما 
برخ��ی هم باور دارند که هنوز نق��ش دولت در این حوزه پررنگ 
است و با آیین نامه ها و بخشنامه های متعدد موجب تعلل در کار 

بخش خصوصی می شود.

آمار مورد بررس��ی در 5 ماهه امس��ال مربوط به ۷۴ ش��رکت 
معدن و صنایع معدنی حاضر در بورس تهران، میزان فروش ۹۴ 
هزار و ۳۰۰ میلیارد تومانی را نش��ان می دهد و مجموع فروش 
فروردین تا مرداد ماه امسال نسبت به مدت مشابه پارسال این 
ش��رکت ها جهش ۴۱ درصدی را ثبت کرده است.گزارش ایرنا، 
براساس جداول عملکرد فروش شرکت های یاد شده، ۷۴شرکت 
معدنی حاضر در بورس در مرداد ماه گذش��ته میزان فروش ۲۱ 
هزار و ۸۰۰ میلیارد تومانی داشتند که در مقایسه با ماه مشابه 
در س��ال ۹۸ رش��د 5۸ درصدی را نش��ان می دهد.علاوه براین 
عملکرد فروش مرداد ماه ۹۹ نسبت به ماه قبل ) تیر( از افزایش 
۲درص��دی برخوردار است.بررس��ی عملکرد فروش فهرس��ت 
۷۴شرکت معدن و صنایع معدنی حاضر در بورس تهران نشان 
می دهد که در پنج ماهه امس��ال »مادکتو اس��تیل کرد« با رشد 
فروش دو هزار و ۹۸۴ درصد نس��بت به دوره مش��ابه بالاترین 
بازدهی را در این دوره داشته، ضمن اینکه در مرداد ماه ۹۹ این 
ش��رکت رش��د یک هزار و ۱۹۹ درصدی را نسبت به ماه مشابه 

پارسال ثبت کرد که در بین شرکت های یاد شده بالاترین میزان 
است.فهرست ۷۴ شرکت معدن و صنایع معدنی در بورس تهران 
سهم سیمانی ها را ۲۷ شرکت و بیش از ۳۶ درصد نشان می دهد، 
ضمن اینکه فولادی ها نیز با ۱۲ ش��رکت افزون بر ۱۶ درصد از 
کل ش��رکت های مزبور را بخود اختصاص می دهند.ایران از نظر 
اکتشاف ۶۸ ماده معدنی در جهان رتبه دهم را به خود اختصاص 
داده و ب��ا شناس��ایی حدود 5۷ میلیارد ت��ن ذخیره معدنی که 
نزدی��ک ب��ه ۳۷ میلیارد ت��ن قطعی و بقیه احتمالی اس��ت، در 
جایگاه پانزدهم جای گرفته اس��ت. براساس برنامه ریزی وزارت 
صنعت، معدن وتجارت، امس��ال قرار اس��ت ۲5 درصد تولیدات 
صنایع معدنی نس��بت به سال ۱۳۹۸ افزایش یابد. همچنین با 
توجه به دس��تیابی به رقم ۴۱۰ میلیون تن استخراج انواع مواد 
معدنی در سال گذشته، امسال رشد ۳۰ درصدی در این ارتباط 
برنامه ریزی شده است.  وزارت صنعت شمار معادن فعال کشور 
را بالغ بر ۶ هزار و ۱۰۰ معدن آمار داد که از این رقم ۳۰ درصد 

مربوط به معادن سنگ لاشه است.

کارخانه جدید و نوسازی شده مجتمع معدنی سرب و روی نخلک 
به زودی راه اندازی و افتتاح می شود. به گزارش روابط عمومی سازمان 
توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ای��ران، عملیات احداث 
کارخان��ه جدید فرآوری ۱۸۰۰ تن��ی نخلک با هدف ارتقای ایمنی، 
افزایش کارایی تولید، س��ازگاری بیش��تر با محیط زیس��ت و کاهش 
انرژی نسبت به کارخانه قدیمی، از اواسط اسفند ۹۸ آغاز و اکنون به 
پیشرفت ۹۰ درصدی رسیده است. میزان سرمایه گذاری این طرح، 
۷۰ میلیارد ریال است که از فناوری جدید بهره برده شده است و با 
راه اندازی آن، حداقل ۱5 نفر نیروی کار مس��تقیم ش��اغل می شوند. 
میزان اش��تغال این شرکت، در زمان واگذاری به راهبر، حدود ۱۶۰ 
نفر بود، اما با گذشت حدود ۴۰ ماه از شروع قرارداد، تعداد شاغلان 
با افزایش بیش از ۲۴۴ درصدی به بیش از ۴۰۰ نفر رسیده است که 

اغلب جذب شدگان، از افراد بومی منطقه نخلک هستند.
�۲طرح�تحقیقی�در�حال�انعقاد�قرارداد�با�دانشگاه��

طی 5 ماهه نخست امسال، مکان یابی، طراحی و پایش سد باطله 
ناش��ی از پس��اب کارخانه فرآوری معدن س��رب نخلک انجام شده و 

مجتمع معدنی نخلک در حال انعقاد قرارداد با دانشگاه تهران است.
همچنی��ن ارزیابی پایداری و تحلی��ل دینامیکی تونل زیرزمینی 
)اس��پیرال( معدن س��رب نخلک، به روش تحلیلی و عددی صورت 
گرفت��ه و ای��ن مجتمع در ح��ال انعقاد قرارداد با دانش��گاه صنعتی 

امیرکبیر است.
افزایش��40درصدی�فروش��

میزان فروش کنس��انتره مجتمع سرب نخلک در 5 ماهه نخست 
امس��ال، با ۴۰ درصد افزایش نس��بت به مدت مش��ابه سال گذشته 
)۳۰۰۰ تن(، به ۴۲۰۰ تن رس��ید. بنا به این گزارش، کارخانه سرب 
و روی نخلک بیش از ۶۰ س��ال قدمت دارد که با توجه به مس��تهلک 
بودن س��اختمان و تجهیزات کارخانه قدیمی، نوس��ازی کارخانه از 
س��وی راهبر پس از دریافت مجوز تایید ش��رکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران، وارد مرحله اجرا ش��د. راهبری این شرکت در راستای 
سیاس��ت های اص��ل ۴۴ قانون اساس��ی و قانون رف��ع موانع تولید 
رقابت پذیری در سال ۹5، به مدت ۲5 سال به شرکت سرب و روی 

کیمیا گوهران واگذار شد.

رئیس�سازمان�زمین�شناسی�و�اکتشافات�معدنی:�
سرمایه�گذاری�در�معادن�مشوق�می�خواهد

راه�اندازی�کارخانه�جدید�سرب�و�روی�نخلک؛�به�زودیرشد��4۱درصدی�فروش�شرکت�های�معدنی�در�بورس

از�مع�ادن�در�جه�ت��� بهره�ب�رداری�
توسعه�استان�

اس��تاندار  پورمحم��دی،  محمدرض��ا 
درحال حاض��ر  گف��ت:  نی��ز  آذربایجان ش��رقی 
۱۰۰۰میلیارد تومان از حس��اب های بانکی مس 

در بانک های استان رسوب سرمایه دارد. 
وی با تاکید بر اینکه حس��اب های بانکی مس 
س��ونگون باید در آذربایجان شرقی باشد، اظهار 
ک��رد: از ابتدا نی��ز بر این موض��ع تاکید کرده و 
به صراح��ت گفتیم ک��ه اگر حس��اب های مس 
به اس��تان بازنگردد، جلوی صدور کنس��انتره را 
خواهیم گرفت ک��ه خوش��بختانه درحال حاضر 
۱۰۰۰ میلیارد تومان از حس��اب های بانکی مس 

در بانک های استان قرار دارد.
اس��تاندار آذربایجان ش��رقی با اش��اره به اینکه 
صنایع پایین دس��تی م��س هم باید در اس��تان 
راه ان��دازی ش��ود، اف��زود: در جلس��ه ای ک��ه با 
سرپرست وزارت صنعت ، معدن و تجارت داشتیم 
۲نامه درباره بازگرداندن ۱5درصد حقوق دولتی 
و ی��ک درصد حقوق محیط زیس��ت مع��ادن به 

استان، تحویل دادیم.
وی با بی��ان اینکه آینده مبتنی بر معدن یکی 
از چش��م اندازهایی است باید برای استان ترسیم 
کنیم، افزود: معادن زمینه س��از اشتغال، درآمد و 
رفاه برای استان هستند، چراکه آذربایجان شرقی 
در بیش��تر معادن در رتبه اول یا دوم کشور قرار 

داشته و یک درصد مس دنیا را دارد.

اس��تاندار آذربایجان ش��رقی با اش��اره به اینکه 
مع��دن مس س��ونگون از نظر خل��وص و حجم 
معادن مکش��وفه نیز جلوت��ر از کرمان و در رتبه 
اول قرار دارد، گفت: امس��ال اس��تراتژی توسعه 
معادن استان را تهیه کرده ایم و یکسری از معادن 
روی کاغذ که در سال های سال حبس مانده اند را 

خلع ید می کنیم.
وی ب��ا تاکی��د ب��ر اینک��ه ت��لاش می کنیم تا 
بهره برداری از معادن در جهت توس��عه اس��تان 
باش��د، اظهار کرد: نفع چندانی از خام فروش��ی 
نبرده ای��م و نخواهی��م ب��رد؛ از این رو نخس��تین 
س��ازوکار پیش رو، تبدیل ماده اولی��ه معادن به 
محصول، محصول نهایی و صنایع پایین دس��تی 

است.
هزینه�کرد��۵7میلیون�یورویی�برای���

طرح�تولید�مس�کاتدی�
محمد صالح مرادی، سرپرس��ت ط��رح تولید 
مس کاتدی مجتمع مس سونگون گفت: تاکنون 
در مجموع حدود ۱۴۰ ملیارد تومان اعتبار ریالی 
و 5۷ میلی��ون یورو اعتبار ارزی برای اجرای این 

طرح هزینه شده است.
وی در خصوص آخری��ن وضعیت طرح گفت: 
ط��رح تولید مس کاتدی ش��امل 5 بخش ذوب، 
یوتیلیت��ی و  فلوتاس��یون، بخ��ش  پالایش��گاه، 
پلنت های تولید اس��ید س��ولفوریک و اکس��یژن 
اس��ت که در نهایت ب��ه تولید ۱۰۰هزار تن مس 

کاتدی منجر می شود.

مرادی افزود: زمین در نظر گرفته ش��ده برای 
طرتولی��د مس کاتدی ح��دود ۶۰ هکتار بوده و 
عملی��ات خاکبرداری در حج��م حدود ۷میلیون 
متر مکعب انجام ش��ده اس��ت؛ این زمین دارای 
۲بخش می باش��د که یک بخ��ش آن با ۶۲ هزار 
متر مربع وسعت به فعالیت های زیربنایی سایت 
توس��عه ش��امل انب��ار، کلینیک و آتش نش��انی 

اختصاص دارد.
وی ادام��ه داد: ۲5 هزار متر مربع از این زمین 
نیز به پالایش��گاهی اختص��اص دارد که ظرفیت 
تولی��د آن ۲۰۰ ه��زار تن مس کاتدی در س��ال 
اس��ت؛ احداث اس��کلت فلزی به اتمام رسیده و 
ح��دود ۳۲۰ خ��ط لوله برای تبدی��ل مس اند به 
کاتد نصب شده، جرثقیل های ۸ تنی نیز از منابع 

خارجی تامین و نصب شده  است.
سرپرس��ت طرح تولید مس کات��دی مجتمع 
مس س��ونگون با بیان اینکه فعلا تجهیزاتی برای 
ذوب مس خریداری نشده است، گفت: تجهیزات 
خریداری ش��ده در سال گذش��ته مربوط به فاز 
س��وم تغلیظ و شامل تجهیزات مرحله خردایش، 
سنگ شکن اولیه، سیکلون، سگ میل و بال میل 
بودند و هیچ ارتباطی به ذوب پالایش نداش��تند؛ 
تجهیزات خریداری ش��ده مرب��وط به ۶ پروژه از 
معادن مس کش��ور در انبار مس رفسنجان انبار 
شده بود که پس از شروع جبهه کاری سونگون، 

تجهیزات ما نیز ارسال شد.
م��رادی با اش��اره به عقدقرارداد ب��ا تعدادی از 

ش��رکت های خارجی برای تجهی��ز و راه اندازی 
واح��د ذوب و پالای��ش مجتمع مس س��ونگون، 
گفت: علاوه بر عقد قرارداد ش��رکت ملی صنایع 
مس ایران با ش��رکت هَچ به عنوان ناظر، شرکت 
»ان اف« چین نی��ز در مناقصه بین المللی برنده 
ش��د و دانشگاه تبریز نیز آن را از جنبه های فنی، 
اقتصادی و زیس��ت محیطی تایید کرد؛ مقرر بود 
شرکت چینی به روش »اس.کا.اس« کار کند که 
ب��ه دلیل اعمال تحریم ها علی��ه ایران قراردادش 

را لغو کرد.
وی ادام��ه داد: با برگ��زاری مناقصه داخلی و 
ارزیاب��ی فنی داخلی ش��رکت ها در اس��فند ماه 
سال گذشته، ۳۷ شرکت داخلی در این مناقصه 
ش��رکت کردن��د که ۱۱ ش��رکت حائز ش��رایط 
دریافت اس��ناد مناقصه ش��دند، اس��ناد تهیه و 
بین پیمانکاران توزیع ش��د که پس از مش��خص 
کردن جوینت خارجی به وسیله پیمانکاران، عقد 

قرارداد انجام می شود.
مرادی، زمان پیش بینی ش��ده ب��رای اجرایی 
ش��دن این پروژه و عق��د ق��رارداد را ۳ تا ۴ ماه 
عنوان ک��رد و گفت: ظرفیت تولید مس کاتد در 
کش��ور حدود ۲5۰ تن در سال است که با ایجاد 
این واحد در مجتمع مس سونگون، مس پس از 

ریخته گری به کاتد تبدیل خواهد شد.
وی از پیش بین��ی هزین��ه ک��رد ۲۶5 میلیون 
یورویی برای ساخت کارخانه ذوب مجتمع مس 
سونگون که از منابع داخلی تامین می شود، خبر 

داد و اضاف��ه کرد: ای��ن پروژه تا ۴ س��ال آینده 
س��اخت و به بهره برداری می رس��د و مجوزها و 
خطوط انتقال آب، برق و گاز آن نیز آماده است.

طرح�ه�ای�توس�عه�ای�در�مجموع�ه���
مس�سونگون�

علی بیات ماکو، مدیر مجتمع مس آذربایجان 
نیز گفت: در آینده نزدیک، گزارش هایی از وجود 
ذخایر بس��یار خوب در حول و حوش س��ونگون، 

اهر و آذربایجان غربی خواهید شنید.
وی اظه��ار کرد: خبرهای خوبی را بر اس��اس 
اکتشافات جدید ش��رکت ملی مس ایران داریم 
که بعد از قطعی ش��دن، اعلام می شود، بر همین 
اساس منطقه آذربایجان و شمال  غرب کشور به 

قطب مس کشور تبدیل خواهد شد.
بی��ات ماکو با بیان اینکه طرح های توس��عه ای 
بس��یار خوبی را در مجموعه مس س��ونگون در 
آین��ده ای نزدیک در دس��ت اجرا داری��م، اظهار 
کرد: درحال حاضر ۳۰۰ هزار تن کنسانتره در دو 
فاز در مس س��ونگون تولید می ش��ود. وی اضافه 
کرد: فاز س��وم توس��عه تغلیظ نیز در دست اجرا 
بوده و ایجاد فاز چهارم به تصویب رس��یده است. 
مدی��ر مجتمع مس آذربایجان، از تولید س��الانه 
۳۰۰۰ تن مس کاتد از س��نگ های کم عیار این 
مجتمع از س��ال آینده با به بهره برداری رسیدن 
مجموع��ه ای جدید خبر داد. بی��ات ماکو گفت: 
طرح توسعه ای ذوب و پالایش طبق برنامه سال 

۱۴۰۴ به بهره برداری خواهد رسید.

سرمقاله

خبر

 معدن
نجات دهنده اقتصاد

گروه معدن

معدن مس سونگون به عنوان دومین معدن بزرگ 
کشور در سال های اخیر شاهد تلاش همه جانبه ای 
از سوی مدیریت ارشد و نمایندگان آذربایجان شرقی 
در مجلس ش��ورای اس��لامی برای تحقق مطالبات 
منطقه ای در ارتباط با توسعه و گردش حساب های 
مال��ی ۱۲ هزار میلی��ارد تومانی آن بوده اس��ت.به 
گزارش ایرنا، مردم و مس��ئولان آذربایجان شرقی از 
زمان افتتاح نخس��تین واحد کارخانه تغلیظ معدن 
مس سونگون در سال ۱۳۸5 تاکنون، همواره بر لزوم 
ایجاد فازهای ذوب و پالایش برای تولید مس کاتدی 
در این مجتمع تاکید داش��ته و تحقق این مهم را از 
ضروریات غیرقابل اغماض ایجاد و گس��ترش صنایع 
پایین دس��تی مس در آذربایجان شرقی و شهرستان 
مح��روم ورزق��ان به عن��وان محل اس��تقرار معدن 
اع��لام کرده اند. افکار عمومی و کارشناس��ان محلی 
در ۱۴ س��ال اخیر همواره با انتق��اد از اهمال کاری 
ش��رکت ملی مس ای��ران در ایجاد فازهای توس��عه 
مجتمع معدن مس س��ونگون و اق��دام غیرعقلایی 
در انتقال کنس��انتره ۲5 درصد عی��ار این معدن به 
مس سرچشمه در فاصله یک هزار و ۶۰۰کیلومتری 
می گویند که اگر کنس��انتره استحصالی از سونگون 

به کش��ور همس��ایه ترکیه که س��الانه بیش از یک 
میلی��ون تن کنس��انتره از کش��ورهای دیگ��ر وارد 
می کند، صادر ش��ود، س��ودآوری به مراتب بالاتری 
دارد، ضمن اینکه با توجه به ش��رایط خاص کشور، 
ارز چش��مگیری از این محل نیز وارد می شود.دولت 
تدبیر و امید با درک مطالبات بحق مردم شهرستان 
ورزقان مبنی بر توسعه فازهای ذوب و پالایش و نیز 
گردش مالی مجتمع مس س��ونگون در محل معدن 
به عنوان یک اصل اساس��ی و قانونی، در هفت سال 
گذش��ته کوشش های چش��مگیری به کار بسته که 
س��رمایه گذاری 5۷ میلیون یوروی��ی و ۱۴۰میلیارد 
تومان��ی برای ایج��اد فازه��ای ذوب و پالایش و نیز 
تمهید برای گ��ردش مالی یک هزار میلیارد تومانی 
درآمدهای معدن از جمله آنهاس��ت.  اهمیت تدبیر 
برای برآورده کردن مطالبات مردم آذربایجان شرقی 
در ارتباط ب��ا مجتمع معدن مس س��ونگون زمانی 
دوچندان می ش��ود ک��ه بدانیم که کارشناس��ان از 
افزایش غنای شناس��ایی شده این معدن تا به امروز 
از ی��ک به ۱.5 میلیارد تن س��خن می گویند که در 
این صورت مس سونگون به بزرگ ترین معدن مس 
کشور تبدیل می ش��ود. معدن مس سونگون در ۹۰ 
کیلومتری ش��مال شرق تبریز در شهرستان ورزقان 

واقع شده است.

کشف ذخایر جدید مس در اطراف سونگون 
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نایب رئیس کمیسیون معدن اتاق بازرگانی ایران: 

46 درصد معادن سنگ آهن تعطیل شده اند
نایب رئیس کمیس��یون معدن ات��اق بازرگانی ایران گفت: 
به دلیل عدم تغییر ضرایب قیمت محصولات س��نگ آهنی 
در امسال، قطعا شاهد عدم سرمایه گذاری جدید در معادن 
س��نگ آهن و تعطیلی تدریجی معادن فعال کنونی خواهیم 
بود که به این ترتیب با عدم تولید س��نگ  آهن، کمبود مواد 

اولیه صنعت فولاد کشور را تهدید خواهد کرد.
س��جاد غرقی در گفت وگ��و با فلزات آنلای��ن اظهار کرد: 
ات��اق بازرگانی ایران به عنوان نماینده بخش خصوصی، یک 
تحلیل کارشناس��ی بر مبنای واقعیت های موجود در معادن 
ارائه کرد. در این تحلیل انجمن سنگ آهن به عنوان تشکل 
تخصصی، کمیس��یون معدن اتاق بازرگان��ی و خانه معدن 
اص��لاح ضرایب قیمتی س��نگ آهن و افزای��ش آن را برای 

کنسانتره تا ۲۱ درصد پیشنهاد دادند.
وی افزود: کمیس��یون معدن اتاق بازرگانی نیز با استماع 
نظ��رات طرفین، درخواس��ت افزایش ضریب کنس��انتره تا 
۱۹درصد را ارائه داد. بنابراین پیش��نهادها مبنی بر این بود 
که ضرای��ب قیمتی محصولات س��نگ آهنی به قیمت های 
جهانی که ۲۴ درصد اس��ت، نزدیک شوند و تولیدکنندگان 
سنگ آهن متضرر نشوند تا عدم سرمایه گذاری در این حوزه 

اتفاق نیفتد.
عدم توجه به نظرات بخش خصوصی �

نای��ب رئی��س کمیس��یون معدن ات��اق بازرگان��ی ایران 
خاطرنش��ان کرد: متاس��فانه باوجود همه ش��عارهایی که از 
س��وی مس��ئولان مبنی بر دریافت نظر کارشناس��ی بخش 
خصوص��ی معدن ش��امل تش��کل ها و ات��اق بازرگانی، داده 
می ش��وند، ضرایب قیمت گذاری محصولات سنگ آهنی به 
سود بنگاه های دولتی و تولید در یک حلقه از زنجیره فولاد 
یعنی تولید ش��مش تغییر نکرد؛ به طوری که تمام نظرات 

بخش خصوصی کنار گذاشته شد.
غرقی با بیان اینکه متاس��فانه رویکرد پسندیده ای در این 
موضوع اتخاذ نش��د، تصریح کرد: در ش��رایطی خود دولت، 
رئیس  جمهور و معاون اول وی، بارها اشاره کرده اند که برای 
صدور بخش��نامه ها و دس��تورالعمل ها حتم��ا نظرات بخش 
خصوصی اعمال ش��ود و در عین حال تشکل ها و حتی اتاق 

بازرگانی و ریاست اتاق بازرگانی با ارائه گزارش های تحلیلی 
درخواس��ت می کنند که ضرایب قیمتی س��نگ آهن تغییر 
کنن��د، اما به این ام��ر توجهی نش��د. وی تاکید کرد: علت 
درخواس��ت تش��کل ها برای افزایش ضرایب قیمتی کاهش 
اخت��لالات در زنجیره صنعت فولاد ب��وده تا همه حلقه ها و 
نه یک بخش از زنجیره از س��ود کلی منتفع شوند. هنگامی 
که توجهی به درخواس��ت های بخش خصوصی نمی ش��ود، 
قطعا ش��رایط کنونی یعنی ع��دم تع��ادل در زنجیره ادامه 
خواه��د داش��ت و حتی ممکن اس��ت در س��ال های آتی با 
مشکلات عدیده در بنگاه های فولادی به دلیل قیمت گذاری 
نادرس��ت مواجه خواهیم بود. نایب رئیس کمیسیون معدن 
اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد: صنعتی که می توانس��ت به 
عنوان محرک کل زنجیره باشد و هم صنایع بالادست خود 
یعن��ی معادن را توس��عه دهد و هم مبنای توس��عه صنایع 
پایین دست باشد، مشاهده می شود که به دلیل شکل گیری 
فضای غیر رقابتی ایجاد ش��ده از طری��ق رایزنی و لابی گری 
در لایه های تصمیم گیری، اجازه نمی دهند دیگر حلقه ها از 
سود زنجیره منتفع شوند. امیدوار هستیم که دولت به عنوان 
مدعی اداره اقتصاد کش��ور از طرق عقلانی و کارشناس��ی، 

نظرات بخش خصوصی و کارشناسی را لحاظ کند.
غرق��ی اذع��ان ک��رد: گزارش ه��ا حاکی از آن اس��ت که 
سرمایه گذاری در بخش معدن در چند سال گذشته با افت 
۸۹ درصدی مواجه ش��ده است. در حالی که کشور ما ذخایر 
قابل قبول و اقتصادی مواد معدنی دارد اما برای استخراج و 

فرآوری آنها سرمایه گذاری درستی انجام نمی شود.

تعطیلی معادن سنگ آهن �
نایب رئیس کمیس��یون معدن اتاق بازرگانی ایران مطرح 
ک��رد: تصمیم گیری های نا به جا برای بخ��ش معدن به ویژه 
حوزه س��نگ آه��ن باعث رخ دادن دو اتفاق ش��ده اس��ت؛ 
نخس��ت کاهش س��رمایه گذاری در معدن و دومین اتفاق، 

تعطیلی معادن سنگ آهن است.
 براساس آمار، ۴۴۳ معدن سنگ آهن در کشور شناسایی 
ش��ده که ۱۵ مع��دن بزرگ مقی��اس و باقی نی��ز در قالب 
کوچک مقیاس تقس��یم بندی می ش��وند. از این میزان ۲۰۶ 
معدن در سال گذشته با وجود دارا بودن پروانه بهره برداری 

و نیاز مبرم به سنگ آهن در کشور تعطیل شدند.
غرقی ابراز کرد: با اعم��ال عوارض صادرات بر محصولات 
س��نگ آهنی، ب��ازار صادراتی کاملا غیر اقتصادی ش��ده و 
تنه��ا ب��ازار باقی مانده بازار داخلی بوده ک��ه این بازار نیز بر 
اثر قیمت گذاری سرکوب ش��ده است. نتیجه این روند تنها 
کسری تولید سنگ آهن و کمبود مواد اولیه برای واحدهای 

فولادی در سال های آینده خواهد بود.
وی خاطرنشان کرد: به دلیل انحصار و عدم فضای رقابتی 
در س��نگ آهن و توزیع غیر منطقی س��ود در زنجیره، مواد 
اولیه برای واحدهای فولادی که در امسال و سال های آینده 
وارد مدار تولید می ش��وند، وجود نخواهد داش��ت و احتمالا 

این صنایع نیز تعطیل خواهند شد. 
سود در زنجیره صنعت فولاد به صورت غیر منطقی توزیع 
شده و به سمت واحدهای پایین دست سوق پیدا کرده است. 
این یعنی بخش معدن به صنایع پایین دست یارانه می دهد.

مدیرعامل ش��رکت مجریان توس��عه معادن آس��یا)متما( 
اذع��ان کرد: وقتی س��ود در حلقه معدن کاه��ش یابد و به 
صورت غیر منطقی به بخش های دیگر انتقال یابد، به تدریج 
تولی��د معادن کاه��ش خواهد یافت. به ط��ور مثال، معادن 
شرکت مجریان توسعه معادن آسیا)متما( با وجود توانمندی 
و مجوز بهره برداری، طی چهار سال اخیر همواره پایین تر از 

ظرفیت اسمی خود فعالیت می کرده اند. 
ش��رکت ما تمام ماش��ین آلات تولیدی خ��ود را از خارج 
وارد کرده اس��ت. چراکه تقریبا تمامی ماشین آلات معدنی 

ب��ه ویژه حوزه حف��اری و بارگیری مانند بول��دوزر و دامپ 
تراک وارداتی هس��تند. با این وجود با توجه به شرایطی به 
 برای ارز و واردات به وجود آمده، هزینه ها به شدت افزایش 

یافته است.
غرقی اضافه کرد: با افزایش هزینه ها تامین ماش��ین آلات 
و تجهیزات استخراج و بارگیری مواد معدنی، طبیعتا هزینه 
سرمایه گذاری نیز به ش��دت افزایش می یابد و کمتر شاهد 
ورود س��رمایه های جدید به بخش معدن خواهیم بود. حتی 
مع��ادن فعال کنونی نیز صرفا به تولی��د در خد توان و رفع 
نیازهای اولیه خود و س��فارش می پردازند و توس��عه معدن 
و افزای��ش ظرفیت بهره برداری و حتی رس��یدن به ظرفیت 

اسمی به راحتی امکان پذیر نیست.
وی با اش��اره ب��ه عملیات معدن��کاری، بیان ک��رد: برای 
معدن��کاری بای��د ابتدا باطله ب��رداری انجام داد ت��ا به ماده 
معدنی رس��ید. بعضا نسبت ماده معدنی به باطله برداری در 
معادن یک به سه، یک به پنج و حتی یک به هفت و بیشتر 
است. در صورتی که باطله در امسال برداشت نشود، قطعا با 
رش��د هزینه های تامین ماشین آلات و تورم، دو تا سه سال 
آینده امکان برداشت نخواهند داشت. به همین دلیل جهت 
توس��عه معدن همواره نیاز به ماشین آلات و سرمایه گذاری 

جدید وجود دارد.
مدیرعامل ش��رکت مجریان توس��عه معادن آس��یا)متما( 
تصریح کرد: مش��کلی که درحال حاضر ب��رای معادن پیش 
آمده، عدم س��رمایه گذاری جدید به دلیل رش��د هزینه های 
تامین ماشین آلات و تجهیزات است. به این ترتیب بسیاری 
از مع��ادن با وج��ود بازار و تقاضای زیاد مش��تریان، تعطیل 

شده اند.
غرقی اذعان کرد: با فش��ارهای وارده، سود زنجیره فولاد 
عمدت��ا به ش��مش و واحدهای ذوب منتقل ش��ده و حتی 
برخی از معادن بزرگ مانند گل گهر و چادرملو با عدم النفع 
مواجه ش��ده اند. این یعنی اگر ضرایب قیمت درست می بود 
یا حداقل اصلاح می شد، شرکت های یاد شده چندین هزار 
میلیاد تومان دیگر طی دو س��ه س��ال اخیر درآمد کس��ب 

می کردند.

چالش های تجاری سازی صنعت سنگ
در گفت وگوی »روزگار معدن« با مشاور بین المللی حوزه سنگ مطرح شد

منیر حضوری
خبرنگار

صنعت س��نگ مثل سایر کسب وکارها با عرضه 
و تقاضا ارتباط تنگاتنگ دارد. س��نگ با رکود 
نس��بی در بازار ساخت وس��از مدت ه��ا درگیر 
کمب��ود تقاض��ا ب��وده و تولید آن یک مس��یر 
محافظه کارانه و کاهش��ی را طی کرده اس��ت؛ 
ب��ه  این  ترتیب واحده��ای تولیدی این صنعت 
در ۲ بخ��ش عمده معدن و کارخانه فرآوری با 
مش��کلات هزینه و سرمایه در گردش و کمبود 
نی��روی کار روبه رو بوده ان��د. عرضه و تقاضا در 
بازار داخلی باتوجه به روند ساخت وساز و تعدد 
پروژه های عمرانی شخصی و دولتی ما را به این 
سمت راهنمایی می کند که بهترین استراتژی 
ب��رای مان��دگاری در فض��ای رقاب��ت کاهش 
هزینه ه��ا، افزایش حداکثری بهره وری و تلاش 

برای حفظ شرایط موجود است.
روزنامه »روزگار معدن« درباره اهمیت توجه به 
بازار سنگ، اینکه چه زیرساخت هایی باید فعال 
شوند، در این حوزه چه میزان توانمند هستیم 
و برای توس��عه اقتصادی در بخش س��نگ چه 
اقداماتی باید انجام دهیم با س��یامک اخطاری، 
مش��اور بین المللی حوزه سنگ گفت وگو کرده 

که در زیر می خوانید.

منظور از زیرس�اخت در صنعت سنگ  �
ای�ران چیس�ت و در ای�ن زمین�ه م�ا چه 

شرایطی داریم؟
ب��رای موفقیت در ی��ک امر تولی��دی نیازمند 
مجموعه ای از عوامل هس��تیم که عبارت است 
از مناب��ع اولیه یا مواد خام، نی��روی کارآمد با 
دانش، متخصص و باتجربه، ابزار تولید ش��امل 
ماش��ین آلات و تجهی��زات و درنهایت امکانات 
بازاریاب��ی و ص��ادرات. زیرس��اخت پایه ه��ای 
اولیه ایجاد، حرکت و تولید اس��ت؛ به تعبیری 
ابزارهای اولیه ب��رای تحقق یک هدف تولیدی 
در اینجا مد نظر ما اس��ت. با توجه به آمارهای 
مط��رح در محافل گفت وگ��وی میان صنفی با 
ای��ن عبارات مواجه می ش��ویم که چ��را ما در 
رسیدن به اهداف صادراتی و رشد حوزه سنگ 
موفق عمل نکرده ای��م؟! در نهایت مجموعه ای 
از تفک��رات و نقدها به این مهم ختم می ش��ود 
که ما زیرس��اخت های مناس��ب برای دستیابی 
به اهداف صادراتی و رش��د حوزه س��نگ را در 
اختی��ار نداری��م؛ بنابرای��ن واکاوی و نقد بحث 
زیرس��اخت ها در حوزه صنعت س��نگ موضوع 

مهمی است.
ای�ران چ�ه می�زان در ح�وزه س�نگ  �

توانمندی دارد و چقدر از نیروی متخصص 
بهره مند هستیم؟

ایران در حوزه منابع و س��نگ خ��ام به لحاظ 

کمی��ت و کیفیت جزو ۵ کش��ور مطرح جهان 
اس��ت؛ بنابراین نیازی به تبیین و بسط بیشتر 
این مقوله نیس��ت. در مبحث نیروی انس��انی 
کارآم��د، با دان��ش، متخص��ص و باتجربه نیز 
تردیدی در اس��تعدادهای ش��کوفا شده ایرانی 
نداریم؛ نه در مقام ش��عار، بلکه امروز در کشور 
ایران و اقصی نقاط دنیا این مس��ئله به ش��کل 
جامعه آماری خود را نش��ان داده و ما ش��اهد 
جذب گس��ترده نیروهای متخص��ص و متعهد 
ایرانی در سازمان ها و پروژه های معروف جهانی 
هستیم. البته در ایران هسته تلاش نیروی های 
کارآمد در زم��ان تحریم ه��ای ظالمانه دنیای 

سلطه ملموس تر است.
چالش اصلی حوزه سنگ چیست؟ �

چالش اصلی این ح��وزه بر ۲ محور یعنی ابزار 
تولید و فراهم کردن امکانات بازاریابی و فروش 
صادراتی تمرکز دارد. در بحث ابزار تولید تلاش 
ماشین س��ازان معدنی ایرانی ستودنی است. در 
ای��ن بین باید درب��اره دیدگاه هایی که به توان 
تولی��د داخلی با نگاه تردی��د می نگرند و باعث 
ضعف اعتماد به نفس فنی و صنعتی می ش��وند، 

کمی تامل کنیم. صنعت س��نگ ایران ش��امل 
ماش��ین آلات برش استخراجی، فرآوری، ساب، 
کالیبره، تولید اس��لب و تای��ل از صنعت فولاد 
پیچیده تر نیس��ت. هم اکنون با عنایت و تلاش 
توانمندان داخلی در پیچیده ترین نقاط حساس 
فن��ی نه تنها از پس مش��کلات برآمده ایم، بلکه 
در برخ��ی موارد از جای��گاه بین المللی خاصی 
نی��ز برخوردار ش��ده ایم. ص��ادرات محصولات 
فولادی به کشورهای پیش��رفته و توسعه یافته 
ب��ا اس��تانداردهای خاص فنی تایی��دی بر این 
مدعا اس��ت؛ بنابراین ب��ا برنامه ریزی و تکیه بر 
توان داخلی می توانیم با پرهیز از ش��عارزدگی 
به طور واقعی اثبات کنیم که س��نگ های ایران 
بع��د از ط��ی فرآیند تولید داخلی توانس��ته اند 
نظر مشتریان سختگیر در حوزه صادرات را به 

شکلی مطلوب جلب کنند.
عن�وان می ش�ود م�ا زیرس�اخت های  �

مناسبی نداریم، نظر شما چیست؟
این مس��ئله هی��چ معیار منطقی ن��دارد. برای 
ش��ناخت بهتر کافی است سیر تکاملی صنعت 
در ترکی��ه و چین را بررس��ی کنی��م. ترکیه با 

برنامه ری��زی و حمایت ملی هم اکنون در تولید 
ماش��ین آلات فرآوری خودکفای��ی کامل دارد. 
چین ب��ا دارا بودن ۹۸ درصد صادرات فرآوری 
س��نگ مثال واضحی از بح��ث خودباوری را به 
نمایش گذاشته اس��ت. بدیهی است که دیکته 
نوشته نش��ده غلط ندارد. ما نیز باید با حمایت 
صنعتگ��ران داخلی و همچنین فرهنگ س��ازی 
در خان��واده صنع��ت س��نگ اقدامات��ی برای 
خودکفایی با کمک س��ازمان ها و ش��رکت های 
ب��زرگ معدنی انج��ام دهیم. تاکی��د دارم که 
در ای��ن زمینه با مش��کل عمده و س��د بزرگی 
روب��ه رو نیس��تیم. اما کمب��ود زیرس��اخت ها 
مرب��وط به ضع��ف جهت گیری ه��ای صادراتی 
اس��ت. این مورد حس��اس ترین و کلیدی ترین 
کش��ور  س��نگ  صنع��ت  داس��تان   بخ��ش 

است. 
باتوجه به رویکرد اکثری��ت واحدهای تولیدی 
به بازاره��ای داخلی می توان گف��ت که توجه 
ب��ه صادرات مغفول مانده اس��ت. اگر بررس��ی 
کنیم ملاحظه خواهیم کرد که در موارد موفق 
صادراتی ش��اهد توجه به فهرستی هستیم که 
در واحد زمانی میان و بلندمدت چیده ش��ده و 
سازمانی مشخص با یک راهبرد خاص و برنامه 
خاص موفق عمل کرده است. اقداماتی همچون 
تش��کیل کنسرس��یوم های صادراتی، تش��کیل 
ش��رکت های صادرات��ی تخصص��ی، حضور در 
بازار هدف با جس��ت وجوی یک شریک تجاری 
محلی، تاسیس شرکت و داشتن انبار پشتیبانی 
در بازارهای هدف و بهره مندی از تحقیق بازار 

و اطلاع��ات فرهنگ مصرف��ی و قوانین جاری 
بازارها همه در این فهرست قرار دارند. موفقیت 
 ش��رکت ها مستلزم داشتن اس��تراتژی، تامل و 

برنامه ریزی است.
چقدر برای بازاریابی هزینه می کنیم؟ �

گرفت��ن  نظ��ر  در  نیازمن��د  اه��داف  تحق��ق 
ی��ک س��بد هزینه ای اس��ت. مس��ئله ضرورت 
س��رمایه گذاری و قب��ول ریس��ک های آن در 
مقط��ع زمانی کوت��اه اس��ت. روش هایی مانند 
جست وجوی ش��ریک تجاری و امضای قرارداد 
 مش��ارکت خارج��ی از میانبرهای ای��ن قاعده 

است.
 به این ترتی��ب بازاریابی به راحتی در یک بازه 
زمان��ی کوتاه و میان مدت قابل بررس��ی و اجرا 
اس��ت. حض��ور رقبای ق��وی در ب��ازار و ایجاد 
دسترس��ی آس��ان برای مش��تری ی��ک مزیت 
تجاری در بازارهای صادراتی سنگ ساختمانی 
اس��ت و این به آن معنا اس��ت ک��ه باید برای 

بازاریابی و فروش صادراتی هزینه کنیم.
ما پیش از اینکه درگیر مش��کلات زیرساختی 
باش��یم، درگیر مش��کلات ذهنی هستیم. باید 
روی باوره��ا،  اعتمادس��ازی و تکی��ه ب��ر توان 
داخلی خود تامل بیش��تری کنیم. در این روند 
نیازمن��د تقویت اعتماد به نفس صنعت س��نگ 
ایران هس��تیم. از بعد فرهنگ��ی و تبادل افکار 
تا حوزه تصمیم س��ازان کشور باید به این مهم 
توج��ه کنند.  ب��اور دارم که پیم��ودن راه های 
دشوار و رسیدن به اهداف صادراتی در صنعت 

سنگ دور از انتظار نیست.

با برنامه ریزی و تکیه بر توان داخلی می توانیم با پرهیز از 
شعارزدگی به طور واقعی اثبات کنیم که سنگ های ایران 

بعد از طی فرآیند تولید داخلی توانسته اند نظر مشتریان 
سختگیر در حوزه صادرات را به شکلی مطلوب جلب کنند

برخورد با مقصران حادثه 
معدن فرکروم منوجان

دادس��تان منوجان از برخورد ب��دون اغماض با 
مقص��ران حادثه مع��دن فرکروم منوج��ان گفت: 
مدیران و مس��ئول واحد ایمنی و امداد این معدن 

به دادستانی احضار شده اند.
به گ��زارش ایلنا، امی��د رضایی، درب��اره ریزش 
مع��دن فرک��روم و جانباخت��ن یک��ی از کارگران 
این مع��دن، گف��ت: بلافاصله مدیران و مس��ئول 
 واحد ایمن��ی و امداد معدن به دادس��تانی احضار

شدند.
وی اظه��ار ک��رد: در ای��ن رابط��ه پرون��ده ای 
شهرس��تان  انق��لاب  و  عموم��ی  دادس��رای  در 
منوجان تش��کیل ش��ده اس��ت و بازپرس پرونده 
 به ص��ورت ویژه تحقیقات مقدمات��ی را آغاز کرده 

است.
رضای��ی گف��ت: با توجه ب��ه اینکه ای��ن دومین 
حادثه ای اس��ت که در یک هفت��ه اخیر در معادن 
استان کرمان رخ داده است، ضرورت دارد سازمان 
صنع��ت، مع��دن و تجارت و س��ایر دس��تگاه های 
مسئول و متولی موضوع ایمنی و امداد را در معادن 

به صورت ویژه تری دنبال کنند.
دادستان منوجان با اشاره به اینکه علل حادثه در 
حال بررسی است، هشدار داد: با مقصران احتمالی 
بدون اغماض و توجه به جایگاه شان برخورد قضائی 

صورت خواهد پذیرفت.
گفت��ی اس��ت عص��ر روز ش��نبه ۲۲ ش��هریور، 
یک��ی از کارگران مع��دن فرکروم در شهرس��تان 
 منوج��ان به دلی��ل ریزش معدن جان خ��ود را از 
دست داد. پایان ماه گذشته نیز )مرداد ماه( یکی از 
کارگران این واحد معدنی در حادثه ای مشابه جان 

خود را از دست داده بود.

رشد سرمایه ۱۵ شرکت 
بزرگ معدن و صنایع معدنی 
بررس��ی برنامه ۱۵ ش��رکت بزرگ بخش معدن 
و صنایع معدنی کش��ور حاکی اس��ت سرمایه این 
ش��رکت ها تا پایان امس��ال ب��ا رش��د ۳۴ هزار و 
۶۳۳میلی��ارد تومانی به ۸۹ ه��زار و ۴۹۷ میلیارد 

تومان خواهد رسید.
به گزارش معدن ۲۴، بیشترین افزایش سرمایه 
در بی��ن ای��ن ش��رکت ها مربوط به ش��رکت ملی 
صنای��ع مس ایران با نماد فملی به میزان ۱۰ هزار 
میلیارد تومان و کمترین آن برای ش��رکت توسعه 
 معدن��ی و صنعتی صبان��ور با نماد کن��ور با صفر 

تومان است.
س��رمایه این دو ش��رکت با رشدهای یاد شده تا 
پایان امسال به ترتیب به ۲۰۱۴۰ میلیارد تومان و 

۲۹۴ میلیارد تومان خواهد رسید.
برپایه این گ��زارش، پس از فملی، فولاد مبارکه 
اصفه��ان با نماد فولاد تا پایان امس��ال بیش��ترین 
افزایش س��رمایه به میزان ۹۵۰۰ میلیارد تومان را 
در برنامه دارد. جمع س��رمایه این شرکت تا پایان 

سال به ۳۰۴۰۰ میلیارد تومان خواهد رسید.
تومان��ی  میلی��ارد   ۵۲۰۰ س��رمایه  افزای��ش 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گه��ر با نماد کگل و 
۲۵۰۰میلیارد تومانی شرکت سرمایه گذاری توسعه 
مع��ادن و فلزات )ومعادن( و ش��رکت س��نگ آهن 

گهرزمین )کگهر( نیز قابل توجه است.
جمع س��رمایه این سه ش��رکت با رشد های یاد 
ش��ده تا پایان س��ال به ترتیب به ۱۰ هزار میلیارد 
توم��ان، ۷۹۹۰ میلی��ارد توم��ان و ۳۷۳۰ میلیارد 

تومان خواهد رسید.
این گ��زارش می افزای��د: تا پایان امس��ال فولاد 
خوزستان )با نماد فخوز( با افزایش سرمایه ۱۳۰۰ 
میلی��ارد تومانی به جمع س��رمایه ۳۲۰۵ میلیارد 
تومانی خواهد رس��ید. همچنین شرکت معدنی و 
صنعت��ی چادرملو )کچاد( با رش��د ۱۲۰۰ میلیارد 
تومانی س��رمایه به جمع س��رمایه ۵۶۰۰ میلیارد 
تومان��ی و فولاد هرمزگان جنوب )هرمز( با رش��د 
ه��زار میلیارد تومانی ب��ه ۳۵۰۰ میلی��ارد تومان 

خواهد رسید.
تا پایان امس��ال، جمع س��رمایه ش��رکت فولاد 
خراس��ان )فخاس( با رش��د ۲۹۰ میلیارد تومانی 
به ۱۱۹۰ میلیارد تومان، ش��رکت س��رمایه گذاری 
توکا فولاد )وتوکا( با رش��د ۱۴۳ میلیارد تومانی به 
۴۰۳میلیارد تومان، فولاد امیرکبیر کاشان )فجر(با 
رش��د ۱۵۰ میلیارد تومانی به ۲۳۶ میلیارد تومان، 
ف��ولاد آلیاژی ای��ران )فولاژ( با رش��د ۵۰ میلیارد 
تومان��ی ب��ه ۶۰۰ میلیارد تومان، ش��رکت آهن و 
فولاد ارفع )ارفع( با رش��د ۳۰۰ میلیارد تومانی به 
۱۲۰۰ میلیارد تومان و شرکت سرمایه گذاری مس 
سرچشمه )سرچشمه( با رشد ۵۰۰ میلیارد تومانی 

به ۱۰۱۰ میلیارد تومان خواهد رسید.

اخبار
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تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی کش��ور با 
چالش های اساس��ی در مس��یر تولید خود روبه رو 
هستند. کمبود مواد اولیه، نبود آمار دقیق و قابل 
اتکا از وضعی��ت این تولیدکنندگان، قیمت گذاری 

مواد اولیه این فعالان صنعتی، تحریم ها.
تولیدکنن��دگان لوله و پروفیل فولادی کش��ور 
در ح��ال حاضر فقط با 20 ت��ا 30 درصد ظرفیت 
خ��ود فعالیت می کنن��د، چراک��ه در تامین مواد 
اولی��ه مورد نیاز خ��ود با چالش روبه رو ش��ده اند. 
این تولیدکنن��دگان از ورق فولادی به عنوان ماده 
اولیه تولید خود اس��تفاده و آن را از طریق بورس 
کالا خریداری می کنند. اما در ماه های گذشته این 

روند با چالش های جدی روبه رو شده است. 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت در س��ال های 
قب��ل و با هدف تعیین می��زان نیاز صنایع به مواد 
اولیه، س��امانه بهین ی��اب را طراحی کرد. ظرفیت 
تولیدی واحدها در این س��امانه مش��خص و مقرر 
ش��د مواد اولیه براساس اطلاعات درج شده در این 
س��امانه، در اختی��ار آنها قرار گیرد. اما متاس��فانه 
س��امانه بهین یاب تاکنون نتوانسته آنطور که باید 
در تامی��ن نیاز این بخش موفق عمل کند. اما اگر 
این س��امانه به درس��تی فعالیت کن��د و در همین 
حال ظرفیت اسمی و فعلی واحدها مشخص شود؛ 
بسیاری از مشکلات و ش��ائبه های موجود در این 

حوزه برطرف خواهد شد. 
ب��ا توجه به مش��کلاتی ک��ه در نبود ش��فافیت 
آماری برای تولیدکنن��دگان به وجود آمده، مقرر 
ش��ده کمیته ای ب��ا حض��ور نماینده س��ندیکای 
تولیدکنن��دگان لوله و پروفیل ف��ولادی، نماینده 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان به عنوان بزرگ ترین 
تولیدکنن��ده ورق ف��ولادی کش��ور و همچنی��ن 
نماین��ده س��ازمان حمای��ت مصرف کنن��دگان و 
تولیدکنن��دگان و نماین��ده معاونت ام��ور صنایع 
وزارت صنعت، معدن و تجارت تش��کیل ش��ود تا 
ظرفی��ت واحده��ای تولیدکننده لول��ه و پروفیل 
فولادی ازس��وی این کمیته مجددا ارزیابی ش��ود 
و مواد اولیه واحدها براس��اس نی��از دقیق آنها در 

اختیارشان قرار گیرد. 
با توجه به رش��د قابل توجه نرخ تورم در کشور، 
قیمت فروش م��واد اولیه مورد نیاز این صنعت به 
مرات��ب افزایش یافته اس��ت. در چنین ش��رایطی 
قیم��ت تمام ش��ده تولی��دات افزای��ش می یابد و 
بس��یاری از واحدها با مش��کل تامی��ن نقدینگی 
روب��ه رو خواهند ش��د. همه موارد یادش��ده روند 
فعالیت فعالان این صنعت را بیش از پیش دشوار 

می کند. 
گفتن��ی اس��ت تحریم های بین الملل��ی از دیگر 
موضوعاتی هس��تند که صنایع لول��ه و پروفیل را 
مانند بسیاری دیگر از صنایع با چالش های اساسی 
روبه رو کرده اس��ت. این مشکلات در حالی وجود 
دارند و رون��د فعالیت صنایع را متاثر می کنند که 
س��ال جاری از سوی رهبر معظم انقلاب با عنوان 
جه��ش تولید نام گذاری ش��ده اس��ت؛ بنابراین از 
هم��ه سیاس��ت گذاران انتظار می رود ب��رای رفع 
چالش های موجود و همچنین رفع مش��کلات این 
حوزه تلاش کنند. به علاوه آنکه با دیدی فرابخشی 
در مس��یر رفع چالش ه��ای تولیدکنندگان لوله و 
پروفیل فولادی گام بردارند تا شاهد تداوم فعالیت 
ای��ن صنایع باش��یم.  توجه به ای��ن نکته ضروری 
به نظر می رسد که طی س��ال های گذشته صنعت 
ساخت وساز در کشور ما با رکود روبه رو شده است. 
در چنین ش��رایطی، میزان نیاز به لوله و پروفیل 
ب��ه مراتب کمت��ر از ظرفیت صنای��ع تولیدکننده 
محصولات لوله و پروفیلی برآورد می شود؛ بنابراین 
برای مصرف محصولات تولید شده در این صنعت 

باید به راه حلی مانند صادرات اندیشیده شود. 
چنانچ��ه از ظرفی��ت تولی��د این صنای��ع برای 
صادرات بهره گرفته ش��ود، امکان تداوم تولید این 
واحدها ادامه خواهد داش��ت. به ویژه که بس��یاری 
از کش��ورهای همس��ایه ایران ش��رایط جنگی را 
پشت سر گذاشته اند و ساخت وس��از در آنها رونق 
دارد. در چنین ش��رایطی تولیدکنن��دگان لوله و 
پروفیل در کش��ور ما می توانند نیاز این کش��ورها 
را برطرف کنن��د. بدون تردی��د تحقق این هدف 
مزیت ه��ای متع��ددی را به دنب��ال دارد. ازجمله 
آنکه به تکمیل زنجیره تولید، ارزش آفرینی منجر 
می ش��ود. در ادامه نیز ارزآوری بیش��تری را برای 

کشور به همراه خواهد داشت. 

یادداشت

کیومرث فتح اله کرمانشاهی  
 دبیر سندیکای تولیدکنندگان

 لوله و پروفیل فولادی 

 ضعف آماری
 در تامین مواد اولیه

دبی��ر انجم��ن تولیدکنن��دگان س��نگ آهن 
ایران گف��ت: تک نرخی ش��دن ضرایب قیمتی 
در زنجیره فولاد موجب می ش��ود تا قیمت ها به 
صورت شفاف میان تولیدکننده و مصرف کننده 
اعلام ش��ود و ش��اهد رقم خ��وردن قیمت های 

شگفت انگیز نباشیم.
سعید عسکرزاده در گفت وگو با فلزات آنلاین 
اظهارک��رد: اخی��را سرپرس��ت وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت اعلام کرده اس��ت که پرونده 
قیمت گذاری محصولات س��نگ آهنی دوباره به 

جریان می افتد.
وی افزود: قیمت گذاری موضوعی نیست که با 
کنار گذاشتن آن از سوی وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت، بتوان از آن چشم پوش��ی کرد و این 
موضوع باید همواره در زنجیره فولاد مورد توجه 
ق��رار گیرد؛به طوری که حتی ممکن اس��ت به 
مرور زمان ضریب دستوری قیمت گذاری حذف 

شود.
دبیر انجمن س��نگ آهن ایران اضافه کرد: به 
ط��ور طبیعی هر اندازه که قیمت فولاد افزایش 
می یابد، باید متناس��ب با آن قیمت سنگ آهن 
نیز افزایش یابد و ضرایب قیمتی اصلاح ش��وند. 
در غیر این صورت فعالیت زنجیره با ابهام همراه 
خواه��د بود. در صورتی ک��ه قیمت های کنونی 
باقی بمانند و تولیدکنندگان سنگ آهن پیگیر 
تغییر ضرایب قیمتی نباش��ند، ش��رایط خوبی 
ب��رای تولیدکنن��دگان فولاد نیز رق��م نخواهد 

خورد.
عسکرزاده تاکید کرد: به نظر می رسد بهترین 
حالت آن اس��ت که ضرایب به صورت مشخص 
میان محصولات زنجیره فولاد در جهت کارکرد 
صحیح زنجیره تعیین شود. باز گذاشتن ضرایب 
قیمتی می تواند در برخی مواقع اشکالاتی را در 

برخی از معاملات پدید آورد. 
به این صورت ک��ه معاملات به گونه ای انجام 
می ش��ود ک��ه در تصمیم گیری ه��ا قیمت های 
عجی��ب و غری��ب و خودس��رانه ای نی��ز رق��م 
می خورد و این امر ب��ه طور حتم مطلوب هیچ 

یک از فعالان زنجیره نیست.
وی خاطرنش��ان ک��رد: ه��م مجموعه ه��ای 
تولیدکننده س��نگ آهن و ه��م تولیدکنندگان 
فولاد موافق شفاف س��ازی قیمت ه��ا و ضرایب 

قیمتی هس��تند. اگر زنجیره نتوان��د با ضرایب 
قیمت گذاری مش��خصی فعالی��ت کند )به طور 
مثال قیمتی که در س��ال ۱3۹۷ نهایی ش��ده، 
برای امسال نیز مصداق داشته باشد(، نخستین 
مجموعه های که در این شرایط متضرر می شوند، 
تولیدکنندگان فولاد خواهند بود. بدیهی اس��ت 
که تولیدکنندگان فولادی به دنبال این هستند 
که قیمت ها افزایش نیابد، اما توقع دارند ثبات و 
شکل گیری نرخ عادلانه برای تمام زنجیره فولاد 
 محقق شود و در مقابل، بازار آزاد نیز از معاملات 

حذف شود.
دبیر انجمن س��نگ آهن ای��ران تصریح کرد: 
تک نرخی بودن ضرایب قیمتی زنجیره فولاد به 
سود تمام زنجیره فولاد خواهد بود. این موضوع 
ربطی ب��ه بنگاه ها و یا حلقه ه��ای مختلف این 

زنجیره ندارد.
عسکرزاده یادآور ش��د: انجمن سنگ آهن با 
بررس��ی کارشناسی در اوایل امس��ال، ضرایب 
قیمتی مورد نظر خود را به مسئولان امر اعلام 
کرد. همچنان میان تولیدکنندگان سنگ آهن 
و ف��ولاد، ضرایب قیمتی م��ورد بحث بوده و در 
این رابطه قرار اس��ت جلساتی با حضور انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران و مرکز پژوهش های 
مجلس و نیز س��ازمان توس��عه تج��ارت ایران 

برگزار شود.
وی عن��وان ک��رد: هم��ه فع��الان زنجیره به 
دنبال این هس��تند که یک سیس��تم مهیا شود 
تا ب��ر پایه آن تم��ام حلقه های زنجی��ره فولاد 
بتوانند به صورت عادلانه ب��ه فعالیت بپردازند. 
ب��ا اینجه ضرای��ب قیمتی اعلام ش��ده انجمن 
تولیدکنندگان س��نگ آهن ایران از قیمت های 
جهانی پایین تر اس��ت اما به نظر این انجمن با 
این ضرایب می توان زنجیره را متعادل و متوازن 

کرد.
دبیر انجم��ن تولیدکنندگان عنوان کرد: باید 
توجه داشت که اگر قرار است اصلاح قیمت در 
زنجیره رخ دهد، باید مراقب وارد آمدن ش��وک 

به بازار نیز باشیم. 
ب��ا ای��ن ح��ال، ش��وک ایج��اد ش��ده برای 
مصرف کنن��ده س��نگ آهن چندان محس��وس 
نیس��ت و بیشتر تولیدکننده این محصول است 

که تحت تاثیر این تغییر قیمت قرار می گیرد.

مدیر مجتمع معدنی سرب و روی و باریت 
مهدی آباد گفت: خوشبختانه در زمینه تامین 
آب مورد نیاز مجتم��ع معدنی مهدی آباد از 
مس��یر خط انتقال آب ش��هر یزد، پیشرفتی 
بالای ۶0 درصد وجود داشته است که شامل 
۸0 کیلومتر مربع کانال کش��ی و ۶0 کیلومتر 

لوله گذاری در این مسیر می شود.
امین صف��ری در گفت وگو با فلزات آنلاین 
اظهارکرد: خوش��بختانه مراح��ل راه اندازی و 
تکمیل فازهای مختل��ف در مجتمع معدنی 
مه��دی  آب��اد به س��رعت در ح��ال پیگیری 
و انجام اس��ت که تا به ام��روز در این زمینه 
پیش��رفت های مناسبی را به ارمغان آورده ایم 
و ب��ه زودی بای��د منتظ��ر خبره��ای جدید 
و خوب��ی در ای��ن زمینه باش��یم. وی افزود: 
یک��ی از کارهای مهمی ک��ه در زمینه تامین 
آب مورد نیاز مجتمع مهدی   آباد پیش��رفت 
قابل توجهی داش��ته اس��ت، می توان به خط 
انتقال آب از شهر یزد به این مجتمع معدنی 
اشاره داشت. درحال حاضر پیشرفت در انتقال 
خط لوله آب شهر یزد به مجتمع مهدی  آباد 
به بالای ۶0 درصد رس��یده اس��ت که شامل 
تکمی��ل ۸0 کیلومت��ر مرب��ع کانال کش��ی 
می شود. مدیر مجتمع معدنی سرب و روی و 
باریت مهدی آباد گفت: در مسیر کانال کشی 
انتق��ال آب از ش��هر یزد ب��ه مجتمع معدنی 
مه��دی  آب��اد به می��زان ۶0 کیلومت��ر مربع 
لوله گذاری انجام شده است و امیدوار هستیم 
که بتوانیم در اسرع وقت و به واسطه تکمیل 
پروژه آب رس��انی، مش��کلات ناشی از کمبود 

آب در مهدی آباد را مرتفع نماییم.
پیش�رفت�در�ساخت�کارخانجات���

مهدی�آباد
صف��ری بیان ک��رد: تا به ام��روز در بخش 
کارخانجات مجتمع مهدی آباد، پیشرفت های 
قاب��ل توجهی وجود داش��ته اس��ت. ازجمله 
می توان به آغاز مراحل اجرایی فونداس��یون 
بخش سنگ شکن اش��اره داشت که به نوعی 
ما در اواس��ط این فرآیند ق��رار داریم. میزان 
پیش��رفت فیزیکی ای��ن مرحله ح��دود 2۸ 
درصد است که به طور کامل جزو فاز نخست 

مجامع به حساب می آید.

وی خاطرنش��ان ک��رد: در زمین��ه تکمیل 
تجهی��زات کارخانج��ات نیز پیش��رفت قابل 
توجهی به دس��ت آمده اس��ت؛ به طوری که 
امیدوار هس��تیم ت��ا پایان امس��ال که به نام 
س��ال »جهش تولید« نام گذاری شده است، 
تا حدود ۸0 درصد پیش��رفت فیزیکی داشته 

باشیم.
مدیر مجتمع معدنی سرب و روی و باریت 
مهدی آب��اد ادام��ه داد: تم��ام سیس��تم های 
موج��ود در مجموعه ش��امل فازه��ای اول و 
دوم، توس��ط یکی از بهترین برندهای معتبر 
جهانی س��اخته و وارد مجتمع ش��ده است. 
بنابراین از جنبه فناوری و ماشین آلات مورد 
استفاده در مجتمع مشکل به خصوصی وجود 
ندارد و تمام این تجهیزات در مس��یر تحقق 
اهداف چشم انداز مجموعه مورد استفاده قرار 

می گیرد.
�۶۸میلی�ون�ت�ن�باطله�برداری�در���

مهدی�آباد
صفری عن��وان ک��رد: درحال حاضر حدود 
۶۸ میلی��ون ت��ن عملیات باطله ب��رداری در 
مجتمع مهدی آباد صورت گرفته اس��ت که 
4 تا 5میلیون تن از میزان استخراج شده، به 
اکسید روی تعلق دارد که عیار ماده اکسیدی 

روی به 3.5 درصد می رسد.
وی گفت: درحال حاض��ر همچنان منتظر 
ف��رآوری س��ولفید روی هس��تیم. در واقع با 
وجود دسترس��ی کامل به ای��ن ماده معدنی، 
برنامه ریزی ما طوری انجام شده است که به 
محض آماده سازی کارخانه، استخراج آن نیز 

آغاز می شود.
خاک�ب�ا�عیار�یک�درص�د�باطله���

نیست
مدیر مجتمع معدنی سرب و روی و باریت 
مهدی آب��اد اظهار ک��رد: ما ب��رای هر خاک 
معدن��ی که بالای ی��ک درصد عیار داش��ته 
باش��د، برنامه ریزی مدونی خواهیم داش��ت. 
برنامه ری��زی ما در ابتدا ب��ا دپو کردن آن در 
محل های تعیین ش��ده ای��ن مجتمع صورت 
می گی��رد تا طب��ق زمان بندی تدوین ش��ده 

بتوانیم از آن بهره کافی را داشته باشیم.
صفری یادآور شد: خاک معدنی با عیار یک 

درصد به عنوان باطله محس��وب نمی شود و 
به هیچ عنوان نمی ت��وان ماده معدنی دارای 
عی��ار یک درصد را باطله نامید. اگرچه خاک 
معدن��ی دارای عی��ار یک درص��د به خودی 
خ��ود ارزش چندانی ندارد ام��ا باید در نظر 
داش��ت که با عملیات پرعیارس��ازی می توان 
ارزش افزوده دوچندانی به مواد معدنی دارای 

عیار پایین بخشید.
وی تاکید ک��رد: در مجتمع معدنی مهدی 
آب��اد برنامه ریزی به گونه ای بوده که اگر مواد 
معدنی اس��تخراج شده دارای عیار بالای یک 
درصد باش��د، به عنوان ماده معدنی دپو شده 

و برنامه مشخصی برای آن تدوین می شود.
فرآوری�باطله�های��معادن�استان���

زنجان
مدی��ر مجتم��ع معدن��ی س��رب و روی و 
باریت مهدی آب��اد اذعان کرد: معدن انگوران 
به عنوان یک��ی از پرعیارتری��ن معادن روی 
جهان محس��وب می شود که درحال حاضر به 
دلیل کاهش منابع پرعیار اکسیدی، می توان 
از باطله ه��ای مواد معدنی آن ب��ه دلیل دارا 
بودن عیار کافی برای استحصال سرب و روی 

استفاده بهینه داشت.
صف��ری اظهار ک��رد: یک��ی از برنامه ها در 
طرح جام��ع س��رب و روی کش��ور، تدوین 
دقیق برنامه ای مش��خص برای س��اماندهی 
ب��ه باطله ه��ای معدنی اس��تخراج ش��ده از 
معادن کش��ور اس��ت. ب��ه این ترتی��ب، هم 
باطله های معادن و هم باطله های موجود در 
کارخانجات معدنی واقع در استان زنجان که 
دارای مقادیر قابل توجهی فلز روی و س��ایر 
عناصر هس��تند، از لحاظ می��زان این ذخایر، 
عیار و نحوه جداس��ازی آن ها، مورد بررس��ی 
قرار می گیرند و برای فرآوری آنها برنامه ریزی 

انجام می شود.
لازم ب��ه توضی��ح اس��ت که ظرفی��ت فاز 
نخست مجتمع معدنی سرب و روی و باریت، 
تولید 200 هزار تن کنس��انتره روی )با عیار 
35درصد( است که اکنون بیش از 20درصد 
پیش��رفت داش��ته و پیش بین��ی می ش��ود، 
پیش��رفت آن تا پایان امس��ال ب��ه 35درصد 

برسد.

ساماندهی�باطله�های�معدنی�در�طرح�جامع�سرب�و�رویتک�نرخی�بودن�ضرایب�قیمتی�سنگ�آهن�به�سود�تمام�زنجیره�

علیرضا زاهدیان در مورد ش��رایط تولید فولاد 
غدیر نی ریز به چیلان گفت: از بهمن ۹۶ تاکنون 
که فاز احیاء فولاد غدیر نی ریز افتتاح شده، تولید 
آهن اس��فنجی در این شرکت به صورت پیوسته 
ادامه داش��ته اس��ت. در س��ال ۹۷، میزان تولید 
آهن اس��فنجی، ۷00 هزار تن ب��ود که این رقم 
در س��ال ۹۸، به دلیل کمبود گندله و مشکلاتی 
که در تأمین آن وجود داش��ت به ۶۸2 هزار تن 
رس��ید. اما خوش��بختانه در امسال، با تمهیداتی 
که اندیشیده ش��د، نظیر استفاده از مسیر تهاتر 
و تعویض گندله با آهن اس��فنجی، ش��اهد رشد 
تولید هس��تیم و برای تولید ۸00 هزار تن آهن 

اسفنجی در سال ۹۹ برنامه ریزی کرده ایم.
رکوردشکنی�های�پیاپی�فولاد�غدیر���

نی�ریز
مدیرعامل فولاد غدی��ر نی ریز عنوان کرد: در 
مهرماه س��ال گذش��ته، تولید آهن اسفنجی در 
فولاد غدیر نی ریز به دلیل مشکل تأمین گندله، 
یک س��وم ش��د و به 22 هزار تن رس��ید. اما در 
امس��ال، با اقدامات انجام شده، هر ماه در تولید 

آهن اسفنجی رکوردشکنی کرده ایم.
وی افزود: تولید آهن اسفنجی در فولاد غدیر 
نی ری��ز در فروردین امس��ال، ۶۹ ه��زار تن، در 
اردیبهشت ماه، ۷4 هزار تن و در خردادماه، ۷۶ 
هزار و 500 تن بوده است. رکورد تولید ثبت شده 
در ش��رکت فولاد غدی��ر نی ری��ز در خردادماه، 
در س��طح کش��ور هم در تولید آهن اسفنجی با 
فناوری پِ��رِد و هم با فناوری میدرکس، بی نظیر 
اس��ت. زاهدیان ادام��ه داد: در مجموع در فصل 
بهار س��ال ۹۹، فولاد غدیر نی ریز موفق به تولید 
2۱۹ ه��زار و 34۶ تن آهن اس��فنجی ش��د که 
نسبت به دوره مشابه سال گذشته، رشد بیش از 

25 درصدی را نشان می دهد.

راه�ان�دازی�واح�د�فولادس�ازی�در���
سال�1400

علیرض��ا زاهدی��ان درب��اره برنامه ه��ای ای��ن 
ش��رکت در امسال گفت: در س��ال ۹۹، تکمیل 
زنجی��ره ارزش و ایجاد و توس��عه زیرس��اخت ها 
را در برنام��ه داریم. واحد فولادس��ازی ش��رکت 
ف��ولاد غدی��ر نی ری��ز درحال حاض��ر 50 درصد 
پیش��رفت فیزیک��ی دارد و اگر مش��کل مربوط 
به اعتبارات اس��نادی )ال  س��ی( حل شود، واحد 
 فولادس��ازی در نیم��ه دوم س��ال ۱400 ب��ه 

بهره برداری می رسد.
وی افزود: ش��رکت فولاد غدیر نی ریز توس��عه 
زیرس��اخت ها را نیز با جدیت دنبال می کند که 
از این میان می توان به احداث فاضلاب صنعتی 
و بحث خط انتقال آب از س��د چشمه عاشق به 
مجتمع و همچنین واحد س��ولفورزدایی اش��اره 

کرد.
مدیرعام��ل ف��ولاد غدی��ر نی ری��ز همچنین 
خب��ر داد که ای��ن مجموعه قص��د احداث یک 
واح��د گندله س��ازی ب��ه ظرفی��ت 2.5 میلیون 
در  دارد ک��ه درحال حاض��ر  را  ت��ن در س��ال 
مرحله کس��ب جواز تأس��یس قرار دارد و تا دو 
 م��اه آین��ده، کلنگ اح��داث آن ب��ر زمین زده 

می شود.

القایی�ها�به�فکر�تأمین�آهن�اسفنجی���
باشند

مدیرعامل ش��رکت فولاد غدیر نی ریز در مورد 
تخصیص س��همیه آهن اس��فنجی ب��ه واحدهای 
ذوب القای��ی گف��ت: ف��ولاد غدی��ر نی ریز طبق 
برنامه سهمیه واحدهای ذوب القایی را تخصیص 
می ده��د. ام��ا پیش بینی این اس��ت ک��ه ظرف 
دو س��ال آینده، این واحدها اگر خود دس��ت به 
س��رمایه گذاری نزنند، در تأمین آهن اس��فنجی 
با مش��کل روب��ه رو می ش��وند. علیرض��ا زاهدیان 
ادامه داد: ظرفیت واحدهای ذوب القایی کش��ور، 
۷ میلیون تن در س��ال اس��ت. مبنای مجوز این 
واحدها، اس��تفاده از آهن قراضه ب��ه عنوان مواد 
اولیه اس��ت اما چند سالی اس��ت که این واحدها 
ب��ه دلیل قیمت بالای آهن قراضه به اس��تفاده از 
آهن اس��فنجی رو آورده اند. زاهدیان افزود: ما در 
ف��ولاد غدیر نی ریز در آین��ده کوتاه مدت و پس 
از راه ان��دازی واحد فولادس��ازی، آهن اس��فنجی 
تولی��دی را خودم��ان مصرف می کنیم و ش��اید 
حت��ی نیاز باش��د که از خ��ارج از مجموعه خود، 
آهن اس��فنجی نیز خریداری کنی��م. با راه اندازی 
واح��د فولادس��ازی، ما ف��روش آهن اس��فنجی 
نخواهیم داش��ت و نمی توانیم به واحدهای ذوب 
القای��ی آه��ن اس��فنجی تخصیص دهیم. س��ایر 

تولیدکنندگان آهن اسفنجی هم همین وضعیت 
را دارند و پیش بینی این اس��ت که 2 سال آینده، 
این تولیدکنندگان آهن اس��فنجی برای عرضه به 
واحدهای ذوب القایی نخواهند داشت. مدیرعامل 
ف��ولاد غدی��ر نی ری��ز گف��ت: پیش��نهاد می کنم 
واحدهای ذوب القایی از همین الان به فکر باشند 
و با تأس��یس کنسرسیوم در تولید آهن اسفنجی 
موردنیاز خود سرمایه گذاری کنند تا در آینده در 

تأمین مواد اولیه خود با مشکل روبه رو نشوند.
صادرات�ی��� ع�وارض� وض�ع� مواف�ق�

نیستیم
زاهدیان درباره وضع ع��وارض ۱0 درصدی بر 
صادرات آهن اس��فنجی نیز خاطرنش��ان کرد: در 
شرایطی که کش��ور با عدم ثبات بازار ارز روبه رو 
اس��ت و دول��ت ب��ه درآمده��ای ارزی حاصل از 
ص��ادرات غیرنفت��ی نی��از دارد، وض��ع تعرفه بر 
صادرات کار س��نجیده ای نیس��ت. دولت باید در 
موضوع صادرات نقش تسهیل گیری داشته باشد 
ن��ه این که عوارض وضع ش��ود. این که واحدهای 
تولی��دی بتوانند ب��ا صادرات، نی��از ارزی خود را 
تأمی��ن کنن��د و حداقل ب��اری ب��ر دوش دولت 
نباشند، موضوع مثبتی است و به نظر من عوارض 
وضع ش��ده بر صادرات آهن اس��فنجی، مطابق با 

نیازهای اقتصاد کشور نیست.

ض�رر�تغیی�ر�ضرایب�قیمت�ی�زنجیره���
فولاد

مدیرعام��ل ش��رکت ف��ولاد غدی��ر نی ریز در 
م��ورد ضرایب قیمتی زنجیره ف��ولاد اظهارکرد: 
متاس��فانه در سال گذش��ته، ضرایب قیمتی که 
کار کارشناسی سنگینی روی آن شده بود تغییر 

کرد.
پیش از تغییر این ضرایب، نسبت قیمتی آهن 
اس��فنجی به گندله، 2.33 بود که متاسفانه این 
نس��بت از مرداد سال ۹۸ به 2.۱2 کاهش یافت. 
تغیی��ر ضرایب، به نفع تولیدکنندگان گندله بود 
در حال��ی که با این تغییر، س��ود تولیدکنندگان 
آهن اس��فنجی که در وس��ط زنجیره فولاد قرار 

دارند، کاهش یافت.
زاهدیان خاطرنشان کرد: برای این که زنجیره 
فولاد توزان داش��ته باشد، باید س��ود به صورت 
عادلانه در زنجیره فولاد تقسیم شود. نباید سود 
تولیدکنندگان آهن اس��فنجی به نفع واحدهای 
پایین دس��تیِ تولیدکننده ش��مش یا واحدهای 
بالادس��تیِ تولیدکننده گندله کاه��ش یابد که 
متأس��فانه با تغییر ضرایب در س��ال گذش��ته، 
سود رسته آهن اسفنجی به نفع تولیدکنندگان 

گندله، کاهش یافت.
وی ادامه داد: در سال گذشته، ضریب قیمتی 
گندله از 2۱.5 درصد ش��مش فولاد خوزس��تان 
به 23.5 درصد ش��مش فولاد خوزستان افزایش 
یافت و این افزایش به ضرر خریداران گندله بود. 
ت��ازه با همین ضریب قیمتی 23.5 درصد نیز ما 
نمی توانی��م گندله مورد نیاز خود را تأمین کنیم 

و باید قیمت بالاتری بپردازیم.
مدیرعامل ش��رکت فولاد غدیر نی ریز در مورد 
مش��کلات فعلی تولیدکنندگان آهن اس��فنجی 
گف��ت: تأمی��ن خ��وراک تولیدکنن��دگان آهن 
اس��فنجی نظم و نظام درستی ندارد. ما در حوزه 
تأمین مواد اولیه خود با مشکل روبه رو هستیم و 
بعضا در نظام س��همیه بندی، باید سهمیه گندله 
خ��ود را از واح��دی دریافت کنیم ک��ه هنوز به 

بهره برداری نرسیده است.
وی همچنی��ن اف��زود: تولیدکنن��دگان آهن 
اسفنجی باید س��همیه به واحدهای ذوب القایی 
تخصی��ص دهن��د، در صورتی که ای��ن واحدها، 
شمش تولیدی خود را در بازار آزاد می فروشند و 
هزینه تولید آنها نیز از سایر فولادسازان پایین تر 
اس��ت. این مشکلات در قیمت گذاری فولاد باید 
حل شود تا سود به صورت عادلانه در کل زنجیره 
توزیع ش��ود و همه حلقه ها زنجیره نیز به صورت 

متوازن توسعه یابند.

بی نظمی در تأمین خوراک تولیدکنندگان آهن اسفنجی
گروه معدن

از  نی ری��ز،  غدی��ر  ف��ولاد  مدیرعام��ل 
رکوردش��کنی پیاپ��ی در تولی��د ماهیان��ه 
آهن اس��فنجی این ش��رکت در امسال خبر 
داد و گفت: تولید آهن اسفنجی در شرکت 
فولاد غدیر نی ریز در دوره 3 ماهه نخس��ت 
امسال با رش��د بیش از 25 درصدی نسبت 
به دوره مش��ابه س��ال قبل، ب��ه 2۱۹34۶ 
تن رس��ید و در تولی��د خردادم��اه، رکورد 
تولید آهن اس��فنجی به ه��ر دو روش پرِِد 
و میدرکس، به وس��یله ف��ولاد غدیر نی ریز 

شکسته شد.
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 )SPbPU( محققین دانشگاه پلی تکنیک سن پترزبورگ
موفق به تولی��د فلزی با خواص ش��کل پذیری منحصر به فرد 
ش��ده اند. ش��کل پذیری یا داکتیلیته این فلز 3برابر بیشتر از 

حالت استاندارد است.
به گزارش معدن نیوز، این فلز، نوع خاصی آلومینیوم است 
که پژوهش��گران با اعمال تست کششی روی نمونه ای از آن، 

متوجه ش��دند که میزان انعطاف  پذیری��ش از ۱۲ درصد به 
۴۱درصد افزایش یافته است.

به گفته کارشناس��ان این دانشگاه، دس��ت یابی به این فلز 
بدان معناس��ت که امکان تولید قطعاتی با ظرفیت تحمل بار 
ب��الا فراهم خواهد ش��د. در واقع قطعات تولید ش��ده با این 
فلز س��ه برابر قطعات ع��ادی ظرفیت تحمل ب��ار را خواهند 

داش��ت. فلز آلومینیوم جدید تولید ش��ده ب��رای صنایع هوا 
 Oleg( فضا بس��یار مناسب اس��ت. به گفته اولاگ پانچنکو
Panchenko(، رئیس آزمایش��گاه مواد سبک وزن دانشگاه 
س��ن پترزبورگ، ای��ن آلومینیوم کاربرد وس��یعی در صنایع 
هوافضا خواهد داش��ت. تغییر در ن��رخ انجماد فلز آلومینیوم 
باع��ث بهبود خ��واص ش��کل پذیری این فلز ش��ده اس��ت. 

پیش بینی می ش��ود که در آینده پژوهش��گران نرخ انجماد را 
بازهم افزایش داده و فلزی بهتر به دس��ت آورند. قرار اس��ت 
پژوهش��گران این دانشگاه خواص شکست آلومینیوم به دست 
آمده در ش��رایط اعمال بار، بررس��ی کنند. این پژوهشگران 
معتقدند که افزایش خواص شکل پذیری باعث بهبود عملکرد 

خستگی قطعه خواهد شد.

دست یابی به آلومینیوم با شکل پذیری منحصربه فرد 

مبارزه غول مس جهان با کرونا
گروه معدن

همه گی��ری وی��روس کرون��ای جدی��د به این 
پرس��ش ها دام��ن می زن��د ک��ه آی��ا بزرگ ترین 
تولیدکنن��ده م��س جه��ان، کودلکوی ش��یلی، 
می تواند س��طوح تولید خود را در سال های آینده 
حفظ کند و به تقاضای رو به رش��د جهانی پاسخ 

بدهد؟
به گزارش روابط عمومی مجتمع مس سرچشمه 
شرکت دولتی کودلکو، مانند بسیاری از رقبایش 
در بخش خصوصی، درحال حاضر وسیعا دست از 
توسعه پروژه هایش کشیده تا با کاهش کارکنانش 
ب��ه اداره معادن عملیاتی موجود بپردازد. با وجود 
این، برای این غول ش��یلیایی عواقب تأخیرها در 
ساخت پروژه های جدید بس��یار وخیم تر خواهد 

بود.
دهه ها س��رمایه گذاری کمتر از حد لزوم به این 
معناس��ت که کودلکو چاره ای جز صرف بیش از 
۴۰ بیلی��ون دلار در ده��ه آینده ن��دارد تا صرفا 
از پس حفظ س��طح تولید خود ب��ر بیاید. بدون 
این پروژه های توس��عه، تولید این شرکت کاهش 
خواهد یافت، جایگاه کودلکو به عنوان نخس��تین 
تولیدکنن��ده بزرگ مس جهان از دس��ت خواهد 
رفت، عرضه جهانی مس تا حدود ۲ درصد تنزل 
خواهد یافت و احتمالا بازار فرضا متوازن این فلز 

را به سوی کسری پیش خواهد راند.
مطمئناً، کارهای توس��عه نهایت��ا دوباره به راه 
خواهن��د افت��اد و در بعضی م��وارد بعضی از این 
پروژه ها همین حالا هم پیشرفت خوبی داشته اند. 
دیگ��ر تولیدکنن��دگان نیز می توانند بخش��ی از 
کس��ری عرضه را جب��ران کنند. تحلیلگر ارش��د 
اطلاعات »بلومبرگ«، »آن��درو کوزگروو«، گفته 
ممکن است س��رمایه گذاران ریسک تأخیرها در 

پروژه هایی را که برای پاسخ به تقاضای آینده در 
دنیایی که به س��وی الکتریکی کردن اتومبیل ها 
پیش می رود دس��ت کم بگیرند. او در یادداشتی 
نوشت: »این یکی از ریسک هایی است که بیش از 
مخاطرات دیگر دست کم گرفته شده است. همه 
عادتا تلقی شان این است که کودلکو سطح تولید 
خود را طبق معمول حفظ خواهد کرد.« کودلکو 
در تلاشی برای مهار شیوع ویروس کرونای جدید 
کاره��ای تبدیل معدن روباز چوکوئیکاماتا به یک 
عملیات زیرزمینی و همچنین پروژه ای بزرگ در 
بزرگ ترین و سودآورترین معدنش »ال تنینته«، را 
متوقف کرده است. شرکت های معدنکاری بخش 

خصوصی نیز پروژه های ش��ان را تعطیل کرده اند، 
ک��ه از جمله می ت��وان به مع��ادن متعلق به تک 
ریسورسز و آنتوفاگاستا اشاره کرد. به گفته گروه 
CRU، پروژه های موسوم به پروژه های ساختاری 
کودلکو قرار اس��ت تا پایان ده��ه جاری بیش از 

نیمی از تولید آن را بر عهده بگیرند.
CRU برآورد می کن��د در صورتی که کودلکو 
دارایی های��ش را ارتقا ندهد، احتمالا تا ۶۰۰ هزار 
تن از تولیدخود را از دست خوهد داد. این مقدار 
کافی است تا سیم کشی 7 میلیون اتومبیل برقی 
را ب��ا آن انج��ام داد. تحلیلگ��ر CRU، »خائیمه 
س��پولوه دا« در ای��ن زمینه گف��ت: »در مورد ال 

تنینته، که تقریبا یک سوم از تولید کودلکو را بر 
عهده دارد، هر تأخیر چشمگیری در روند ساخت 
آن می توان��د بر تولید مس از ۲۰۲۲ به بعد تأثیر 
بگذارد.« س��ازمان دولتی کوچیلکو در پاسخی به 
پرسش های وبس��ایت »ماینینگ« در این زمینه 
گفته اس��ت که پیش بینی های تولید مس شیلی 
ب��رای ۲۰۲۲ ت��ا ۲۰۲۴ می توان��د در اثر تأخیر 
پروژه ها دچار تزلزل شود. کودلکو که در سانتیاگو 
مس��تقر اس��ت از اظهارنظر در این باره خودداری 
ک��رد. برای کودلکو، عواقب تأخی��ر پروژه ها فراتر 
از تأثیر بر درآمد آینده این شرکت است. کیفیت 
سنگ معدن در معادن سالخورده این شرکت رو 

ب��ه تنزل گذاش��ته، که بدین معناس��ت که برای 
حفظ رقم تولید باید س��نگ معدن بیش��تری با 
هزینه بالا استخراج شود. این یعنی سود پایین تر 
و احتمالاً نیاز بیش��تر به بازارهای استقراضی که 
ب��ه نوبه خود باع��ث هزینه های اعتباری بیش��تر 
خواه��د ش��د. بدهی کودلکو همی��ن الان هم در 
س��طوح بالایی است. برای دولت ش��یلی، مالک 
کودلکو، ای��ن همچنین به معن��ای درآمد کمتر 
در زمانی اس��ت که تقاضاهای اجتماعی در حال 
افزایش دادن هزینه گذاری های دولتی هس��تند. 
رش��د مج��دد قیمت مس ب��ه بالاتری��ن رقم در 
بیش از یک سال گذش��ته بخشی از این فشارها 
را کاهش می دهد و چشم انداز تقاضای بلندمدت 
برای ای��ن فلز مورد اس��تفاده در صنایع مختلف 
امیدوارکننده اس��ت. تحلیلگر »ب��ی ام او کپیتال 
مارکتس«، »کولین همیلتون« در این باره گفت: 
»وضعیت جاری به این معنا نیس��ت که کودلکو 
در حال ورود به موقعیت مالی بس��یار آش��فته ای 
اس��ت، اما نش��ان می دهد که جور ک��ردن وجه 
لازم ب��رای مخارج پروژه های ش��ان چالش برانگیز 
خواه��د ب��ود.« در نوامب��ر، مدیرعام��ل کودلکو 
»اکتاویو آرانه دا« بودجه پروژه های این شرکت تا 
۲۰۲۸ را ب��ا قرار دادن آینده پروژه های توس��عه 
آندینا، رادومیرو تومیک، و سالوادور در وضعیتی 
نامعلوم، تا ۸بیلیون دلار کاهش داد. بعضی از این 
پروژه ها، که قرار بود در اواخر دهه ۲۰۲۰ تا اوایل 
دهه ۲۰3۰ راه اندازی ش��وند، به گفته همیلتون، 
احتمالا ت��ا زمانی نامعین به تعویق خواهند افتاد 
و می توانند منجر به کس��ری ح��دودا ۵۰۰ هزار 
تن از تولید این ش��رکت ش��وند. او گفت: »اکیدا 
ب��ر این تصورم که این ریس��ک وجود دارد که ما 
پیش بینی وضعیت عرضه در س��ال های آینده را 

دست کم بگیریم.«

ش��رکت گلنکور اع��لام کرده 
س��ود تج��اری اش در بالاتری��ن 
س��طح هدف تعیین شده امسال 
خواه��د ب��ود. با این ح��ال، این 
ش��رکت از ارقام تولی��د پایین تر 
برای نیمس��ال نخست خبر داده 

است.
نی��وز،  مع��دن  گ��زارش  ب��ه 
بلومبرگ گ��زارش داده گلنکور 

در تجارت نفت خود در ۶ماهه نخس��ت ۲۰۲۰ درآمدهای پیش مالیاتی و پیش بهره اش 
 را به نزدیک یک بیلیون دلار رس��اند، که ش��بیه به رقم درآمدهای کل سال ۲۰۱۹ آن 

بود. 
در م��ارس و آوریل، به علت س��قوط قیمت های نفت، بازرگانان توانس��تند حجم های 
زی��ادی از نف��ت خام ارزان را خریداری و انبار کنند و بع��دا آن را با قیمت های بالاتر به 

فروش رساندند.
گلنکور راهنمای تولید نیکل و زغال سنگ کل امسال را پایین تر آورده است. راهنمای 

تولید مس، کبالت، روی و فروکروم بدون تغییر باقی مانده است. 
مدیرعامل گلنکور، ایوان گلاس��نبرگ، در بیانیه ای گفته کار بازاریابی ما، با دس��تیابی 
به درآمدهای قوی با وجود نوس��انات موجود در چرخه های اقتصادی، به س��طح چالش 

برانگیزی صعود کرده است. 
عملکرد بس��یار قوی در نیمه نخس��ت به ما اجازه می دهد تا هم اکنون انتظارات خود 
برای درآمدهای پیش مالیاتی و پیش بهره کل سال ۲۰۲۰ را به سقف طیف تعیین شده 

۲.۲ تا 3.۲ بیلیون دلاری در راهنمای سال ارتقا دهیم.
این ش��رکت تولید مس نیمه نخس��ت امس��ال خود را ۵۸۸.۱۰۰ ت��ن، ۱۱ درصد یا 
7۴.۹۰۰ تن کمتر از تولید دوره مشابه ۲۰۱۹ اعلام کرد که علل عمده آن تحت مراقبت 
و نگه��داری قرار گرفتن معدن موتاندا در جمهوری دموکراتیک کنگو، عیارهای پایین تر 
مورد انتظار در معدن آنتاپاکای در پرو و تأثیر کوتاه مدت محدودیت رفت و آمد مرتبط 

با کووید ۱۹ در پرو است.
بخش��ی از این تأثیر منفی با بالاتر بردن حجم فراوری در معدن کالاهوسی در شیلی 
جبران ش��د. گلنکور راهنمای تولید مس کل امس��ال خود را به ۱.۲۲۵ میلیون تن، با 

اختلاف جزئی 3۵ هزار تن، تقلیل داد. 
گلاس��نبرگ گفت که ش��رکت به طور خاص بازده عملیاتی قوی ای در کاتانگا داشت، 
معدنی که ارتقای آن برای دستیابی به ظرفیت طراحی شده تا پایان سال انجام خواهد 

یافت.
تولی��د کبالت ب��ا 33 درص��د افت ب��ه ۱۴.3۰۰ تن کاه��ش یافت، اما این ش��رکت 
 راهنمای کل س��ال ب��رای این فلز را در س��طح میانه طیف مع��ادل ۲۸ هزار تن حفظ 

کرد. 
تولید روی گلنکور در نیمه نخس��ت س��ال ۵۵۰.۱۰۰ تن، مس��اوی با رقم تولید دوره 
مش��ابه ۲۰۱۹، بود که بازتاب دهن��ده عیارهای بالاتر در مع��ادن کانادایی و تعلیق های 
 گوناگ��ون موق��ت مرتبط ب��ا کووی��د-۱۹ در آنتامینا و دیگ��ر عملیات ه��ای امریکای 

جنوبی است. 
تولید ۵۵.۲۰۰ تنی نیکل همتراز با رقم تولید نیمه نخس��ت ۲۰۱۹ و منعکس کننده 

یک دوره عملیاتی قوی در معدن مورین در استرالیای غربی بود. 
تولید زغال س��نگ گلنکور در نیمه نخست سال به ۵۸.۱ میلیون تن رسید که ۱۰.۱ 
میلی��ون تن یا ۱۵ درصد کمت��ر از رقم تولید دوره مش��ابه ۲۰۱۹ بود. علت عمده این 

کاهش تولید تعلیق های عملیاتی مرتبط با کووید-۱۹ در کلمبیا است.

 افت ۱۱ درصدی تولید مس
 در شرکت معدنکاری گلنکور

سنگ آهن موفق به فتح 
کانال ۱۳۰ دلار شد

ش��اخص قیمت س��نگ آهن عی��ار ۶۲ درصد 
در بن��ادر چی��ن از م��رز ۱3۰ دلار عب��ور کرد و 
به بالاترین س��طح قیمت از س��ال ۲۰۱۴ رسید. 
شاخص عیار ۶۲ درصد روز گذشته با ۱.۴ درصد 
رش��د، ۱3۰ دلار و ۱7 س��نت ش��د. به گزارش 
کالاخبر، ش��اخص عی��ار ۵۸ درصد نیز با رش��د 
۲.3۸ درص��دی به ۱۰7.73 دلار رس��ید.محرک 
ب��ازار س��نگ آه��ن و قیمت ها در روز گذش��ته، 
نزدیک ش��دن به تعطی��لات طولانی مدت چین 
است که کمتر از ۲ هفته دیگر بوده و فولادسازان 
این کش��ور را مجبور به ذخیره س��ازی ماده اولیه 
کرده اس��ت.عامل دیگر رش��د قیمت ه��ا، پایان 
محدودیت فعالیت واحده��ای آگلومره در ناحیه 
تانگش��ان چین اس��ت که محرک س��نگ آهن 
ریزدانه عیارهای متوسط ۶۲ درصد و ۵۸ درصد 

می باشد.

 آلومینیوم مقاومت
 ۱۸۰۰ دلار را شکست

قیمت ش��مش آلومینیوم در بازار فلزات لندن 
مقاومت ۱۸۰۰ دلار را شکس��ت و به اوج قیمت 
۱۸ ماه��ه صع��ود کرد. بر این اس��اس قیمت هر 
ت��ن الومینیون ب��ا ۱.۴۸ درص��د افزایش ۱۸۰۲ 
دلار شده است. به گزارش کالاخبر، محرک بازار 
آلومینیوم در روز گذشته، ابطال مجوز فروش ۴۱ 
هزار و 3۲۵ تن ش��مش آلومینی��وم در انبارهای 
LME دنیا بود که نش��ان از چش��م انداز مطلوب 
تقاض��ای ای��ن فلز در کوت��اه مدت اس��ت. نکته 
دیگر، جهت گیری و افزایش تعداد موقیعیت های 
هفتگی خرید Long آلومینیوم به میزان ۴۱7۸ 
ق��رارداد در بورس فلزات لندن اس��ت که تعداد 
کل موقعی��ت خرید را به ۵۰ هزار و ۴۴7 قرارداد 
افزایش داده و عامل ورود س��رمایه به این حوزه 

شده است.

تداوم روند افزایشی طلا 
در بازارهای جهانی

قیمت طلا در معاملات روز گذش��ته بازارهای 
جهان��ی تحت تاثیر پایین مان��دن ارزش دلار در 
آس��تانه نشس��ت بانک مرک��زی امری��کا، اندکی 
افزای��ش پیدا ک��رد. به گزارش ایس��نا، بهای هر 
اون��س طلا برای تحویل ف��وری در معاملات روز 
گذشته ۰.3 درصد افزایش یافت و به ۱۹۶۲ دلار 
و 7۸ سنت رس��ید. بهای معاملات این بازار روز 

دوشنبه ۰.۸ درصد افزایش داشت.
در ب��ازار معاملات آتی امری��کا، هر اونس طلا 
۰.۵درصد رش��د کرد و به ۱۹7۲ دلار و ۶۰سنت 
رس��ید. بهای معاملات ای��ن بازار روز دوش��نبه 
۱۵دلار و ۸۰ س��نت مع��ادل ۰.۸ درصد افزایش 

یافت و در ۱۹۶3 دلار و 7۰ سنت بسته شد.
شاخص دلار پس از پشت سر گذاشتن بدترین 
جلسه معاملاتش در بیش از ۲ هفته گذشته، در 
براب��ر رقیبانش کاهش پیدا ک��رد و طلا را برای 

خریداران غیرامریکایی ارزان تر ساخت.
فع��الان ب��ازار اکن��ون منتظر نتیجه نشس��ت 
سیاس��ت پول��ی دو روزه بان��ک مرک��زی امریکا 
هستند که روز چهارش��نبه خاتمه پیدا می کند. 
این نشست نخستین دیدار مقامات بانک مرکزی 
از زمان رونمایی تغییر سیاس��ت پولی به س��وی 
ت��ورم بالاتر از س��وی جروم پ��اول، رئیس بانک 

مرکزی است.
به گفت��ه کایل رودا، تحلیلگر ش��رکت ای جی 
مارکت��س، پ��س از س��مپوزیوم جکس��ون هال، 
فع��الان بازار خواهان دریافت جزییات بیش��تر از 

برنامه بانک مرکزی برای تقویت تورم هستند.
طلا از ابتدای س��ال ۲۰۲۰ تاکنون با تقاضای 
س��رمایه گذاران برای پناهگاه مطمئن دارایی در 
برابر تورم حدود ۲۹ درصد رش��د قیمت داش��ته 
اس��ت. نرخهای بهره پایین نی��ز هزینه نگهداری 
طلا که بازدهی ندارد را کاهش داده و به جذابیت 

سرمایه گذاری در این فلز ارزشمند افزوده است.
بر اس��اس گزارش رویترز، اس��تیون منوچین، 
وزیر خزانه داری امریکا و جروم پاول قرار اس��ت 
در براب��ر کمیته بانکی س��نا ب��ه ادای توضیحات 
بپردازند. در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس 
نق��ره برای تحویل فوری ب��ا ۰.7 درصد افزایش، 
به ۲7 دلار و 3۵ س��نت رسید. هر اونس پلاتین 
برای تحوی��ل فوری ۰.۵ درصد افزایش پیدا کرد 
و ۹۵۸ دلار و ۴۸ س��نت معامله ش��د. هر اونس 
پالادیم برای تحویل فوری با ۰.3 درصد افزایش، 

در ۲3۱۸ دلار و ۸۰ سنت بود.

روی خط خبر



ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

استانها
چهارشنبه

 26 شهریور 1399
 27 محرم 1442

 16 سپتامبر 2020
 سال سوم  شماره 443

 گن��ج طلایی ب��ه ارزش ۲۰۰۰ میلیارد ریال در 
یکی از بزرگترین معادن ش��رق کش��ور خوابیده و 
این تنها یکی از ۵ معدن طلایی است که می تواند 
نان مردم خراس��ان جنوبی را س��که کند اما آنچه 
که س��بب شده بهره زیادی عاید از این گنج عاید 
س��اکنان این سرزمین نش��ود، خام فروشی است. 
این را محمد ش��فیعی، فرماندار خوس��ف به ایسنا 
گفت��ه و آن را یکی از نقاط ضعف توس��عه معادن 
به خصوص معادن طلا در خراسان جنوبی دانسته 
اس��ت و البت��ه تاکید کرده که می ت��وان با جذب 
س��رمایه گذارهای بومی و غیربوم��ی و راه اندازی 
کارخانه های فرآوری، درآمدهای معدنی و س��ود 
حاصل از آن را به چندین برابر رساند. وی به وجود 
۵معدن طلا در شهرستان اشاره کرد و گفت: ایجاد 
کارخانه های ف��رآوری در معادن طلای کودکان، 
ش��ادان و مع��دن قلع��ه زری در حال اجراس��ت. 
ش��فیعی، س��رمایه گذاری در معدن طلای شادان 
را بی��ش از ۲۰۰۰ میلی��ارد ریال با ذخیره معدنی 
۲۷ میلی��ون تن اعلام ک��رد و گفت: تامین زمین 
برای کارخانه فرآوری این معدن در دس��ت اقدام 
اس��ت و با راه ان��دازی آن برای ۳۰۰ نفر به صورت 
مس��تقیم و ۷۰۰ نفر به صورت غیر مستقیم شغل 
ایجاد می ش��ود. معدن شادان از لحاظ ذخایر یکی 

از بزرگ ترین معادن ش��رق کشور است که غنای 
طلای آن ppm ۰.۵۵ اس��ت. فرماندار خوسف با 
اشاره به معدن طلای کودکان به عنوان دیگر گنج 
طلایی شهرستان خوسف، گفت: مراحل راه اندازی 
کارخانه فرآوری و همچنین استحصال طلا در این 
معدن در حال انجام است که با راه اندازی آنها برای 
۱۵۰ نفر به صورت مس��تقیم اش��تغالزایی خواهد 
ش��د. اعتبار این طرح، ۲۹۶ میلیارد ریال اس��ت و 
ب��ا توجه به پیش��رفت کاری ۵۰ درصدی و طبق 
برنام��ه زمان بندی ش��ده کارخانه فرآوری طلای 
ک��ودکان تا پایان س��ال به بهره برداری می رس��د. 
ش��فیعی با بیان اینکه پروان��ه بهره برداری معدن 
ط��لای خونیک در حال صدور ب��وده و ذخایر آن 
۵۰۸ هزار تن است، افزود: معدن طلای کانسنگ 
مهرآباد نیز ۶۹۸ تن ذخایر دارد. فرماندار خوسف 
با اشاره به ظرفیت های معدنی شهرستان خوسف، 
از تهیه طرح توسعه معدن مس قلعه زری به عنوان 
بزرگتری��ن معدن زیرزمینی خاورمیانه خبر داد و 
گفت: با راه اندازی طرح توسعه معدن قلعه زری با 
اعتبار ۱۲۰ میلیارد تومان برای ۱۵۰ نفر به صورت 
مستقیم اش��تغالزایی می شود. امیدواریم عملیات 
اجرای��ی کارخان��ه دوم تغلیظ معدن قلعه زری در 
۱۸ ماه آینده به بهره برداری برس��د تا به ظرفیت 

اش��تغالزایی شهرس��تان اف��زوده ش��ود. فرماندار 
خوس��ف، به وج��ود بزرگ ترین مع��دن دولومیت 
خاورمیانه در شهرستان خوسف اشاره کرد و ادامه 
داد: کار اس��تحصال از ای��ن معدن نیز آغاز ش��ده 
اس��ت. وی با انتقاد از برخی سخت گیری ها نسبت 
به س��رمایه گذاران گفت: ب��ا توجه به ظرفیت های 
سرش��ار معدن��ی و طبیعی خراس��ان جنوبی اگر 
روند اخذ مجوز در اس��تان آس��ان تر شود، میزان 
سرمایه گذاری نیز افزایش ۲ برابری خواهد داشت. 
فرماندار خوسف ادامه داد: این شهرستان با داشتن 
ذخایر بس��یار خ��وب دارای رتب��ه اول کانی های 
فلزی استان را دارد. وی با انتقاد از نوع نگاه برخی 
دس��تگاه ها به معادن بخ��ش دولتی و خصوصی، 
گف��ت: مجوزه��ای برخ��ی از مع��ادن دولتی در 
کوتاه ترین زمان دریافت می شود، اما سرمایه گذار 
بخش خصوصی برای دریافت مجوز با مش��کلات 
زیادی روبه رو هس��تند و این موضوع س��بب فرار 
سرمایه گذاران بخش خصوصی می شود. فرماندار 
خوسف یادآور شد: در مجموع شهرستان خوسف 
۳۷ معدن دارد که به عنوان قطب معادن خراسان 
جنوبی لقب گرفته اس��ت و توجه هر چه بیش��تر 
به این ظرفیت خدادادی می تواند در توس��عه این 

شهرستان زرخیز اثرگذار باشد.

در  خاروان��ا  و  ورزق��ان  م��ردم  نماین��ده 
مجلس ب��ا بیان اینکه معدن مس س��ونگون 
جنگل ه��ای ارس��باران را تهدی��د می کن��د، 
گف��ت: بده��ی ۲۰ میلی��ارد تومان��ی م��س 
 س��ونگون باید ب��رای احیای ای��ن جنگل ها 

صرف شود.
ب��ه گ��زارش مه��ر، الله وردی دهقان��ی در 
نشس��ت ش��ورای معدن آذربایجان شرقی با 
اش��اره به اینکه معدن مس سونگون یکی از 
معادن آلاینده استان است، گفت: آلایندگی 
ای��ن مع��دن جنگل ه��ای ارس��باران را ت��ا 
۱۰۰سال آینده نابود می کند و این در حالی 
بوده که محیط زیست معدن مس سونگون را 

از لیست آلایندگی خارج کرده است.
از  حفاظ��ت  اداره کل  از  انتق��اد  ب��ا  وی 
محیط زیست استان گفت: این معدن آلاینده 
است چراکه خاک و آب این منطقه را با مواد 
شیمیایی آلوده می کنند و مسئولان مربوطه 

باید با متخلفان به شدت برخورد کنند.
دهقانی با بی��ان اینکه آلودگی معدن مس 
س��ونگون درختان ارسباران را نابود می کند، 
گف��ت: گرد و خ��اک حاص��ل از فعالیت های 

معدن��ی ب��ر روی برگ درخت��ان این منطقه 
می نش��یند و روزنه ه��ای تنفس��ی آنه��ا را 

می بندد.
در  خاروان��ا  و  ورزق��ان  م��ردم  نماین��ده 
مجل��س ب��ا تاکید ب��ر اینکه مس س��ونگون 
درآم��د ۱۲ ت��ا ۱۴ ه��زار میلی��ارد تومان��ی 
دارد، گف��ت: متأس��فانه ش��اهدیم مبلغی از 
ای��ن درآمد برای حف��ظ و نگهداری درختان 
ارس��باران  منطق��ه و احی��ای جنگل ه��ای 

هزینه نمی شود.
وی با اش��اره به اینک��ه دادگاه این معدن 
را حدود ۷۸ میلی��ارد تومان از بابت عوارض 
محکوم کرده است، گفت: حدود ۴۰ میلیارد 
تومان به خزانه واریز ش��ده ولی از این محل 
مبلغ قابل توجهی ب��رای احیای جنگل ها به 

استان بازنگشته است.
دهقانی با بی��ان اینکه بیش از ۲۰ میلیارد 
تومان از بدهی این معدن باقی مانده اس��ت، 
گف��ت: امی��دوارم ای��ن مبلغ برای توس��عه 
جنگل ه��ای ارس��باران هزینه ش��ود چراکه 
کیلومترها از جنگل های ارسباران نابود شده 

است.

معدنمسسونگونجنگلهایارسباران5معدنطلایشرقکشورباخامفروشیتهدیدمیشود؟
راتهدیدمیکند

بلاتکلیفی ۲۰ ساله سیمان لارستان در دریافت تسهیلات

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان از 
وجود ۷۷۵ هزار تن ذخایر معدنی بوکس��یت در شهرستان 
ش��اهرود خب��ر داد و گف��ت: لازم��ه ادامه فعالی��ت معدن 
بوکسیت تاش، انجام تعهدات سه گانه محول شده به شرکت 

آلومینای ایران است.
ب��ه گزارش ش��اتا، علی تش��نه دل در حاش��یه بازدید از 
معدن بوکس��یت تاش با اش��اره به ظرفیت های معدنی این 
منطقه اظهار کرد: ذخیره قطعی معدن هنگام صدور پروانه 
۷۷۵هزار تن بوده و میزان اس��تخراج  واقعی معدن تا زمان 

 فعالی��ت در  حدود ۳۵۰ ه��زار تن ماده معدنی بوکس��یت 
بوده است.

وی تصریح کرد: معدن بوکس��یت تاش در ۱۵ کیلومتری 
ش��مال روس��تای تاش از توابع بخش بسطام در شهرستان 
ش��اهرود قرار دارد ک��ه واگذاری مح��دوده معدنی پس از 
اس��تعلام از دس��تگاه های موضوع ماده ۲۴ قانون معادن و 
رعایت جمیع جهات قانونی انجام گرفته و پروانه اکتش��اف 
به نام ش��رکت آلومینای ایران صادر  شده و پس از عملیات 
اکتش��اف و صدور گواهی کش��ف، پروانه بهره برداری معدن 

در س��ال ۹۲ در محدوده ای به وس��عت حدود ۱۳ کیلومتر 
مربع صادر شد.

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان سمنان 
گفت: لازم��ه ادامه فعالیت معدن بوکس��یت ت��اش، انجام 
 تعهدات س��ه گانه محول ش��ده به ش��رکت آلومینای ایران 

است.
علی تش��نه دل تصریح کرد: با توجه به مشکلات به وجود 
آمده موضوع تمدید پروانه بهره برداری معدن از س��ال ۹۷ 
ب��لا اق��دام مانده و با توجه به جلس��ات برگزار ش��ده مقرر 

شد ش��رکت آلومینا اقداماتی در زمینه های منابع طبیعی، 
محیط زیست و آب انجام دهد.

وی اف��زود: عرصه فعالیت این مع��دن از ۱۳۲۰ هکتار به 
ی��ک دهم کاهش یافته اس��ت و تمرک��ز فعالیت معدن در 
عرصه ای با وس��عت ۱۵۰ هکتار انجام می شود و همچنین 
ش��رکت آلومین��ای ای��ران موظ��ف اس��ت درب��اره احیا و 
بازس��ازی س��ینه کارهای فاقد ماده معدن��ی، اجرای طرح 
 ارزیابی زیس��ت محیطی و پاک س��ازی مس��یل ها اقداماتی 

انجام دهد.

وجود ۷۷۵ هزار تن ذخیره بوکسیت در شاهرود

گروه معدن

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت لارس��تان 
با اش��اره به اینکه مش��کلات کارخانه س��یمان 
لارس��تان مربوط به دریافت تس��هیلات است و 
برای تحقق طرح توسعه آن نیاز به بودجه دارد، 
بیان کرد: دس��تگاه ها و ماشین آلات فاز دوم این 
کارخانه که برای تولید سیمان خاکستری، بیش 

از ۲۰ سال در انتظار دریافت تسهیلات است. 

به گ��زارش ف��ارس، علی محم��د ابراهیم زاده 
ب��ه ارائه گزارش��ی از عملک��رد دول��ت تدبیر و 
امی��د پرداخ��ت و اظهار ک��رد: از س��ال ۹۲ تا 
پایان مردادماه ۹۹، تع��داد ۴۸ واحد صنعتی با 
اعتباری بالغ بر ۷۳۶ هزار و ۷۷۵ میلیون ریال و 
اشتغال زایی ۴۶۳ نفر در لارستان به بهره برداری 

رسیده است.
۱۰۰واحدصنتیفعالدرلارس�تان�

وجوددارد
وی با اش��اره به اینکه در لارس��تان ۱۶۵واحد 
صنعتی وجود دارد ک��ه از این تعداد ۱۰۰واحد 
۴۰واح��د  و  فع��ال  نیم��ه  واح��د   ۲۵ فع��ال، 
غیرفعال اس��ت، افزود: درمجم��وع در واحدهای 
صنعت��ی فع��ال و نیم��ه فع��ال لارس��تان برای 
 ی��ک ه��زار و ۴۶۹ نف��ر اش��تغال ایجادش��ده 

است.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت لارس��تان 
با اذعان به اینکه برای بررسی مسائل و مشکلات 
واحده��ای تولیدی ۷۲ جلس��ه تس��هیل و رفع 
موانع تولید در س��طح شهرس��تان و ۲ مورد نیز 
جلسه در سطح اس��تانی با حضور مدیران ارشد 
فارس برگزارش��ده اس��ت، تصریح کرد: مصوبات 
کارگروه رفع موانع تولید لازم الاجراس��ت و اگر 
دستگاهی از این مصوبات سرپیچی کند، امکان 
پیگیری قضایی موضوع وجود دارد که نش��ان از 

توجه به بعُد تولید است.
کمب�ودنقدینگ�ی،عمدهمش�کلات�

تولیدکنندگان
این مس��ئول با تأکید بر اینکه عمده مس��ائل 
و مش��کلات تولیدکنندگان در سطح لارستان با 
توجه به بررسی های انجام شده در زمینه کمبود 
نقدینگی و سرمایه در گردش است، خاطرنشان 
ک��رد: ای��ن مش��کل ب��ه دلی��ل افزای��ش تورم 
 باعث افت س��رمایه در گ��ردش تولیدکنندگان 

شده است.
وی عم��ده مش��کلات واحده��ای صنعتی را 
مربوط به ضعف در مدیریت دانست و ادامه داد: 
۵۰ درصد مس��ائل موج��ود در کارخانه ها را اگر 
مربوط به سرمایه در گردش بدانیم، از ۵۰ درصد 
باقی مانده شاید ۲۰ درصد مرتبط با دستگاه های 
دولتی و مابقی به دلی��ل عدم به کارگیری مدیر 

توانمند است.

تعطیلی۲واح�دتولیدی»حدیدو�
دامکو«

ابراهی��م زاده بابیان اینکه در س��ال های اخیر 
فق��ط ۲ واح��د تولی��دی »حدی��د و دامکو« در 
س��طح لارستان تعطیل ش��ده است که دلیل نیز 
مربوط به مس��ائل شخصی و عدم مدیریت مالی 
بود و ارتباطی با دس��تگاه های دولتی نداش��ت، 
یادآور ش��د: علت توقف تولید کارخانه »ویتانا« 
لارس��تان که ش��رکتی رو به رش��د بوده است و 
به طور ناگهانی تعطیل ش��د، در دس��ت بررسی 
قرار دارد و مش��کلات کارخانه س��یمان، شرکت 
خورشید طلائی و شمیم گلبرگ نیز در کارگروه 

رفع موانع اولید استان فارس مطرح شد.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت لارس��تان 
ب��ا تأکی��د ب��ر اینک��ه هم��ه ای��ن کارخانجات 
تعطیل ش��ده م��دت کوتاه��ی پی��ش از توق��ف 
تولی��د در اوج پیش��رفت کاری بودن��د، عن��وان 
ک��رد: بر اس��اس بازدیدهای میدان��ی که از این 
واحده��ای تولیدی پی��ش از تعطیل��ی صورت 
گرف��ت، مدیران آنها نس��بت وضعیت مناس��ب 
بازار فروش، افزایش می��زان تولیدات، تکمیل و 
 جذب پرس��نل جدید، توس��عه کارخانه و... ابراز 

خرسندی می کردند.
عق�بماندگ�یدرتوس�عهس�یمان�

لارستان
وی با اش��اره ب��ه اینک��ه مش��کلات کارخانه 
س��یمان لارس��تان مربوط به دریافت تسهیلات 
اس��ت و ب��رای تحقق ط��رح توس��عه آن نیاز به 
بودجه دارد، بیان کرد: دستگاه ها و ماشین آلات 
ف��از دوم ای��ن کارخانه که برای تولید س��یمان 
خاکس��تری، بیش از ۲۰ سال در انتظار دریافت 
تس��هیلات اس��ت. این کارش��ناس اقتصادی با 

اذعان به اینکه تس��هیلات ارزی کارخانه سیمان 
لارس��تان مربوط به خرید تجهیزات بوده که آن 
را دریافت کرده اند، تصری��ح کرد: برای دریافت 
تس��هیلات ریالی به منظور عملیاتی کردن طرح 
توسعه نیز مدیران این کارخانه با بانک صادرات 
دچار مش��کل شده اند و بر اس��اس آخرین اخبار 
بانک ص��ادرات به دلی��ل عدم تمکی��ن مصوبه 
کارگروه تسهیل تولید استان به دستگاه قضایی 

معرفی شده است.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت لارس��تان 
درباره موانع ایجادشده در مسیر ساخت کارخانه 
ریس��ندگی نی��ز گف��ت: مدیر ای��ن کارخانه که 
اکنون مالکیت واحد تولیدی »پنبه پاک کنی« را 
بر عهده دارد، یکی از شرکت های فعال و پویا در 

لارستان به شمار می رود.
وی با اش��اره به اینکه در برنامه طرح توس��عه 
کارخانه پنبه پاک کنی، در دهه فجر سال گذشته 
کلنگ س��اخت کارخانه ریس��ندگی ب��ه زمین 
زده ش��ده که درحال حاضر ۵۰ درصد پیش��رفت 
فیزیک��ی دارد، ادامه داد: در ادامه طرح توس��عه 
آن، بن��ا به برنامه ریزی ها کارخانه پارچه بافی نیز 

احداث می شود.
ابراهی��م زاده بابی��ان اینک��ه در بازدی��د اخیر 
اس��تاندار ف��ارس از این کارخانه، قول مس��اعد 
برای پرداخت تس��هیلات نیز داده ش��د، عنوان 
کرد: این مهم در کارگروه تس��هیل و رفع موانع 
تولی��د مطرح و قرار ش��د از طری��ق بانک ملت 
ش��یراز تس��هیلات پ��س از ثبت نام در س��امانه 
کارا پرداخ��ت ش��ود که در ادامه در این مس��یر 
دچار بروکراس��ی اداری می ش��وند و تمام سعی 
 خ��ود راداریم تا همچنان پیگیر رفع مش��کلات 

آنان هستیم.

پیشنهادایجادشهرکصنعتیسنگ�
درجویم

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت لارس��تان 
ب��ا اذعان به اینکه تمام��ی مراحل اخذ مجوز در 
خصوص بهره برداری از معادن در س��طح استان 
انجام می ش��ود و هیچ گونه اقدام��ی را نمی توان 
در شهرس��تان انجام داد، گفت: از س��ال ۹۲ تا 
مردادم��اه ۹۹ تع��داد ۳۶ پروان��ه بهره ب��رداری 

صادرشده است.
وی بیش��ترین مع��دن س��نگ های تزئین��ی 
لارس��تان را مرب��وط ب��ه بخش جویم دانس��ت 
و اف��زود: درحال حاض��ر ۳ س��رمایه گذار پروانه 
بهره ب��رداری را اخ��ذ کرده اند و ۴ س��رمایه گذار 
نیز در مرحله کش��ف هس��تند ک��ه پیش بینی 
صنای��ع  جوی��م  بخ��ش  در  بت��وان  می ش��ود 
مرب��وط به س��نگ را مس��تقر کرد تا بت��وان از 
 ارزش افزوده ناش��ی از آن در خ��ود منطقه بهره 

برد.
ابراهی��م زاده کیفیت س��نگ موجود در بخش 
جوی��م لارس��تان را بس��یار مرغوب برش��مرد و 
تصری��ح کرد: اکنون س��نگ هایی که برداش��ت 
می ش��ود، به مع��ادن و کارخانجات س��نگ بری 
شهرستان های آباده، س��عادت شهر، نی ریز، یزد 

و غیره ارسال می شود.
این مس��ئول از بررس��ی راه ان��دازی کارخانه 
بسته بندی دانه های کنس��انتره سنگ های آهن 
در کارگ��روه رفع موانع تولی��د در منطقه درز و 
سایبان و دشت کوران لارستان خبر داد و یادآور 
شد: مجوزهای لازم به وسیله سرمایه گذار بخش 
خصوص��ی اخذ و زمی��ن موردنیاز واگذارش��ده 
است و پس از دریافت تسهیلات مراحل احداث 

کارخانه انجام می شود.

توس�عه� و س�رمایهگذاری ام�کان
معادندرلارستان

وی بابی��ان اینکه در لارس��تان مع��ادن گچ، 
نم��ک با خلوص ب��الا، گوگرد، س��نگ، آهن و... 
وجود دارد، خاطرنش��ان کرد: در لارستان امکان 

سرمایه گذاری و توسعه معادن وجود دارد.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت لارس��تان 
درگذشته روزانه بیش از یک هزار تن سنگ آهن 
خام به کش��ور چین صادر می ش��د، عنوان کرد: 
پ��س از تحریم ها ام��کان صادرات س��نگ آهن 
لارس��تان میس��ر نبود و اکنون فقط برای تولید 

سیمان مورد بهره برداری قرار می گیرد.
ابراهیم زاده همچنین از صدور احداث کارخانه 
گ��چ و بس��ته بندی آن در لارس��تان خبر داد و 
یادآور ش��د: گچ های معادن لار بس��یار مرغوب 
است و در صورت فعالیت مناسب امکان صادرات 
آن نی��ز وجود دارد. وی بابیان اینکه مس��ئولیت 
اصل��ی نظارت ب��ر بازار ب��ر عهده ات��اق اصناف 
اس��ت، تصری��ح کرد: در ۷ س��ال اخی��ر ۳ هزار 
و ۹۴۱ مجوز پروانه کس��ب در لارس��تان صادر 
می ش��ود.رئیس اداره صنعت، مع��دن و تجارت 
لارس��تان به انجام ۱۲۳ هزار و ۴۸۸ بازرسی از 
واحده��ای تولیدی، عمده و خرده فروش اش��اره 
ک��رد و ادام��ه داد: در این مدت ب��رای ۲ هزار و 
 ۴۵ م��ورد پرونده ب��رای افراد متخلف تش��کیل

 ش��ده اس��ت. ابراهی��م زاده درب��اره مش��کلات 
ایجادش��ده برای طی مراحل اداری صدور جواز 
تأس��یس کارخانه آرد لارستان، گفت: این پروژه 
ک��ه درحال حاضر ۵۰ درصد پیش��رفت فیزیکی 
دارد که مجوز اولیه این کارخانه از س��وی اداره 
صنع��ت، معدن وتجارت ص��ادر و پس ازآن برای 
تمدی��د جواز تأس��یس بر عهده س��ازمان جهاد 
کش��اورزی اس��ت و امید می رود ب��ا پیگیری از 
اداره کل غله فارس مش��کلات این کارخانه حل 
ش��ود.وی با تقدیر از کسبه به دلیل همکاری در 
تعطیلی بازار در طول ایام مبارزه با کرونا، اضافه 
کرد: خوش��بختانه در میان فوتی های ناش��ی از 
کرونا، کمترین قشر مربوط به اصناف و بازاریان 
بود که نش��ان در همکاری خوب و مؤثر بازاریان 
در لارستان اس��ت.رئیس اداره صنعت، معدن و 
تجارت لارستان بازاریان با ابراز رضایت از اینکه 
کمترین آسیب از طریق اصناف در زمینه کرونا 
اتفاق افتاده اس��ت، تصریح کرد: تاکنون بیش از 
یک میلیارد تس��هیلات به واحدهای آسیب دیده 
ناشی از کرونا در لارس��تان پرداخت شده است. 
ابراهیم زاده با اشاره به اینکه بنده موافق تعطیلی 
مغازه ه��ا و بازارها نیس��تم، افزود: بیش��تر دلیل 
انتقال بیماری مربوط به عدم رعایت شهروندان 
و ش��رکت در مجالس عروس��ی و عزاست و اگر 
می خواهیم با کرون��ا مبارزه کنیم باید در زمینه 
س��ازگاری و زندگی ب��ا کرونا فرهنگ س��ازی و 

آموزش لازم ارائه شود.

استخراج بیش از 2 میلیون 
 هزار تن ماده معدنی 
از چهارمحال و بختیاری

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
چهارمح��ال و بختی��اری گفت: اس��تخراج مواد از 
معادن چهارمحال و بختیاری امسال در مقایسه با 
مدت مشابه پارسال، ۵۰ درصد افزایش یافته است.
به گزارش ش��اتا، سجاد رس��تمی گفت: در ۵ماهه 
امس��ال ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن ماده معدنی از 

معادن استخراج شده است.
وی افزود: س��نگ لاش��ه، س��نگ نما، سیلیس، 
س��نگ گچ، خاک نسوز، س��نگ های تزنی و مواد 
اولیه س��یمان از مهم ترین مواد اس��تخراج شده از 

معادن فعال استان هستند.
رس��تمی بابی��ان اینک��ه در ۵ماه��ه نخس��ت 
امسال۲۰میلیون دلار کالا از چهارمحال وبختیاری 
صادرشده اس��ت، تصریح کرد: درحال حاضر تعداد 
۸۵۶ واحد صنعتی در استان فعال است که در این 
میان ۳۷ واحد بزرگ با اش��تغال بیش از ۱۰۰نفر 
در هر واح��د وجود دارد.رئیس س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان چهارمح��ال و بختیاری، 
گفت: امس��ال تعداد ۲۶۶ مجوز تاسیس واحدهای 
صنعتی و تولیدی از س��وی سازمان صنعت، معدن 
و تجارت صادر ش��ده و ی��ک هزار و ۴۹۵ طرح در 

دست اجرا قرار گرفته است.

شناسایی ۵۸ محدوده 
معدنی جدید در لرستان

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان 
از شناس��ایی ۵۸ محدوده معدن��ی با ظرفیت های 

بسیار خوب در نقاط مختلف استان خبر داد.
به گزارش ش��اتا، محمدرض��ا صفی خانی افزود: 
س��ازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( سال گذش��ته طرح ظرفیت یابی 
مواد معدنی استان های زاگرس نشین را در دستور 
کار قرار داد و لرس��تان نیز ب��ه عنوان یک منطقه 

مستعد در این زمینه مورد توجه قرار گرفت.
وی تصریح کرد: این اقدام در ۴۰ س��ال گذشته 
انجام نش��ده بود که در زمینه آن تیم کارشناسی 
و مش��اوران ایمیدرو مراحل مقدماتی و مطالعاتی 
طرح را در استان اجرا کردند و اکنون مرحله نمونه 

برداری در حال انجام است.
رئی��س س��ازمان صنع��ت،  مع��دن و تج��ارت 
لرس��تان ادامه داد: پس از پای��ان نمونه برداری تا 
اواخ��ر مهرماه، گزارش نهای��ی از نوع مواد معدنی 
و جزیی��ات آنها ارائه می ش��ود و طرح وارد مرحله 
اجرای��ی و واگذاری به افراد واجد صلاحیت خواهد 
داش��ت. صفی خانی اضافه کرد: ۲ طرح تولید کاغذ 
از س��نگ الیگودرز و هیدراته پلدختر با مشارکت 
ایمیدرو در اس��تان فعال است که این نقاط از نظر 
اقتصادی مطلوب هستند و با سرمایه گذاری بخش 
خصوص��ی وارد فاز ص��دور پروانه بهره ب��رداری و 
اکتشاف می شود. وی عنوان کرد: با بهره برداری از 
این محدوده ها و استقرار صنایع معدنی در لرستان 
تحول قابل  توجهی در اقتصاد این حوزه و اش��تغال 

استان رقم خواهد خورد.

استخراج یک  میلیون تن 
مواد معدنی از نیشابور

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرس��تان 
نیشابور گفت: سالیانه از معادن شهرستان نیشابور 
بال��غ  بر ی��ک  میلیون ت��ن مواد معدنی برداش��ت 

می شود.
محمدرضا پورکاویان در گفت وگو با ایسنا عنوان 
کرد: درحال حاضر در شهرستان نیشابور ۶۸ معدن 
دارای پروان��ه بهره ب��رداری وج��ود دارد که از این 
تعداد فق��ط ۲۳ معدن فعال و ۴۵ معدن غیر فعال 

هستند.
وی ظرفیت اسمی اس��تخراج سالانه ۶۸ معدن 
را ۱.۶۲۳.۱۵۰ تن اعلام کرد و اظهار کرد: ذخیره 
قطعی این ۶۸ معدن بالغ  بر ۷۶ میلیون تن است.

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرس��تان 
نیشابور افزود: درحال حاضر اشتغال مستقیم ایجاد 
ش��ده ۱۶۰ نفر است، همچنین از تعداد ۶۸ معدن 
فرآوری ۸ معدن نیز در محل خود آن معادن انجام 

می شود.
پورکاوی��ان مط��رح کرد: شهرس��تان نیش��ابور 
دارای ۱۹ ن��وع ماده معدنی مختلف ش��امل آهن، 
ط��لا، پوک��ه معدنی، نم��ک، س��نگ های آهکی، 
س��نگ های تزئینی)مرمریت(، خاک های صنعتی، 
گچ، کرومیت، منگنز، سنگ لاشه، سیلیس، شن و 
ماسه، کریزوکولا، پوزولان، سیلیتین، سرب و روی، 

کانسنگ مس و... است.

رویخطخبر
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فولاد مبارکه دومین شرکت پیشگام در خرید سهام خزانه

فلزات

چهارشنبه
 26 شهریور 1399
 27 محرم 1442
 16 سپتامبر 2020
 سال سوم  شماره 443

فولاد مبارکه اصفه��ان در نظر دارد با توجه به ارزندگی 
سهام خود، به عنوان یکی از بزرگترین شرکت های بورسی 

برای نخستین بار اقدام به خرید سهام خزانه کند.
این شرکت پس از باما دومین شرکت پیشگام در خرید 

سهام خزانه است.
 به گزارش بورس ۲۴، مهدی توانگر، رئیس امور س��هام 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان از خرید سهام خزانه توسط 

این ش��رکت خبر داد و گفت: مدارک لازم برای این سهام 
خزانه ارس��ال شده، هنوز بیانیه های س��هام خزانه نیامده، 
پ��س از تایید نزد س��ازمان، در هیات مدیره ارقام و درصد 

خرید مشخص خواهد شد.
وی گفت: تا س��ازوکار کامل نش��ده و فرم های بیانیه در 
اختیار ناش��ر ق��رار نگرفته، هنوز در هی��ات مدیره اقدامی 

انجام نمی شود.

توانگ��ر گف��ت: البت��ه ب��ه مح��ض دریاف��ت بیانی��ه، 
هیات مدی��ره ف��ولاد مبارکه اصفه��ان اقدام��ات عملیاتی 
ق��رار  کار  دس��تور  در  را  خزان��ه  س��هام  ای��ن   ب��رای 

می دهد.
وی اف��زود: در صورت تایید، همه موارد، درصد و ارقام و 

جزییات آن اطلاع رسانی خواهد شد.
توانگر گف��ت: با توجه به ارزندگی س��هم، فولاد مبارکه 

اصفه��ان با خرید س��هام خزانه به س��هام ش��رکت کمک 
می کند.

رئیس امور س��هام ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان گفت: 
همچنین س��هامداران عمده )مجموعه رفاه، زنگان و صدر 
تامی��ن( هم همچن��ان در حال حمایت و خرید از س��هام 
ف��ولاد مبارکه هس��تند که ای��ن حمایت ها ب��ه نفع فولاد 

مبارکه اصفهان است.

بررسی استقرار نظام خلاقیت 
و نوآوری در فولاد خوزستان

نشست بررس��ی فرآیند بهینه به منظور استقرار 
نظام خلاقیت و نوآوری، ۲۳ ش��هریورماه در دفتر 
مدیریت تحقیقات، فناوری و بهینه س��ازی برگزار 
ش��د. به گ��زارش روابط عمومی فولاد خوزس��تان، 
نمایندگان حاضر از سوی فولاد خوزستان ابراهیم 
دادرس، مدی��ر تحقیقات، فناوری و بهینه س��ازی، 
پیمان معظمی گودرزی مدیر تشکیلات و روش ها، 
جعف��ر جنامی نی��ا مدیر آموزش و توس��عه منابع 
انسانی، سیامک س��نگری رئیس راهبری فناوری، 
عل��ی بدوی رئیس امکان س��نجی، کام��ران طاهر 
رئیس تحقیق و توس��عه و نوی��د علاقه مند رئیس 
بهپوی��ی و نمایندگان ش��رکت مش��اور، مهندس 
احمد پور و خانم صامت از ش��رکت اندیش��ه تنویر 
بودند. این گزارش حاکی است نمایندگان شرکت 
مش��اور به تش��ریح نحوه انجام کار و استقرار نظام 
خلاقی��ت و نوآوری در ش��رکت فولاد خوزس��تان 
پرداخت��ه و پیش��نهاداتی نیز در ای��ن زمینه ارائه 
کردند. همچنین حاضرین ضمن پرسش و پاسخ با 
مشاور، به بررسی، تحلیل داده ها و همچنین طرح 
نقاط قوت و ضعف و پیشنهادات پرداختند. ابراهیم 
دادرس، مدی��ر تحقیقات، فناوری و بهینه س��ازی 
هدف از برپایی این نشس��ت را طراحی و اس��تقرار 
نظام خلاقیت و نوآوری در شرکت فولاد خوزستان 

دانست.

امضای تفاهمنامه میان 
ذوب آهن اصفهان و دانشگاه 

صنعتی مالک اشتر 
در زمین��ه تلاش علمی و توس��عه پژوهش های 
کارب��ردی در س��ال جهش تولی��د و فراهم آوردن 
زمینه مس��اعد برای تقویت هر چه بیشتر تعاملات 
س��ازنده و همکاری های علمی، پژوهشی، آموزشی 
و فناورانه، تفاهمنامه  همکاری فی مابین ذوب آهن 
اصفه��ان و دانش��گاه صنعتی مالک اش��تر منعقد 
ش��د. به گزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، 
ای��ن تفاهمنامه ۲۲ ش��هریور ماه در نشس��تی با 
حض��ور منصور ی��زدی زاده مدیرعام��ل ذوب آهن 
اصفه��ان، مه��دی نصر مع��اون برنامه ری��زی و تو 
س��عه، مهدی بهرامی معاون منابع انس��انی و امور 
اجتماعی، مرتضی ش��یرین پ��رور مدیر تحقیق و 
توس��عه ذوب آهن اصفهان، ابوطالب شفقت رئیس 
و تنی چند از مس��ئولان دانش��گاه صنعتی مالک 
اشتر در س��الن اجتماعات این دانش��گاه به امضاء 
طرفین رس��ید. یزدی زاده در این مراس��م، ضمن 
ابراز خرسندی از وجود مراکز دانش بنیان و علمی 
متنوع در سراس��ر کش��ور گفت: ارتباط صنعت و 
دانش��گاه همواره رابطه ای پیوسته، جدایی ناپذیر و 
منش��ا اثر بوده و این تعامل و هم افزایی در پیشبرد 
اهداف و چش��م اندازهای علمی و صنعتی کش��ور 
نقش بسزایی داشته است. وی اظهارکرد: ذوب آهن 
اصفهان از دیرباز به عنوان دانشگاه مدیران صنعت 
کشور شناخته شده و توانس��ته با تربیت مدیران، 
مهندس��ان و ف��ن آوران بس��یار و معرف��ی آنان به 
صنعت کشور نقشی بی بدلیل در پیشرفت صنعتی 
کش��ور ایفا کند و ب��ه عنوان پایگاه��ی علمی در 
کشور بشمار می آید. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان 
افزود: با اعتماد و ش��ناختی که از دانش��گاه بزرگ 
و ارزش��مند صنعتی مالک اش��تر داریم، آماده ایم 
در تمامی زمینه های علمی، آموزش��ی، تحقیقاتی، 
پژوه��ش و فن��اوری همکاری ک��رده و بتوانیم در 
راه پیش��برد اهداف عالی کش��ور در س��ال جهش 
تولید گام های موثری برداری��م. در ادامه ابوطالب 
ش��فقت، رئیس دانشگاه صنعتی مالک اشتر گفت: 
این دانش��گاه بیش��تر در صنعت دفاعی، تربیت و 
ارتقای توانمندی نیروی انس��انی فع��ال و اولویت 
اول آن فعالیت پژوهش��ی صنایع دفاعی اس��ت اما 
حسب شرایط کشور و با توجه به تحریم های انجام 
شده، شرایط خاص صنعت کشور و مشکلات فنی 
مهندس��ی و فناوری ک��ه در صنای��ع پیش آمده، 
تصمی��م گرفتی��م تا ب��ا همه صنای��ع به خصوص 
صنعت فولاد کش��ور همکاری خوبی داشته باشیم 
چ��را که ظرفیت علمی و فن��اوری بالایی در حوزه 
صنعت فولاد با همه گرایش های فنی مهندسی را 
دارا هستیم. وی با اشاره به توانمندی های صنعتی 
کش��ور، تصریح کرد: به نظر می رسد که می توانیم 
در زمینه های ارتق��ای بهره وری اجتماعی، کاهش 
هزینه ه��ا، کاه��ش انرژی مصرفی، ارتقای س��طح 
نیروی انس��انی و پژوهش های م��ورد نیاز صنعت 
ف��ولاد و بومی س��ازی قطعات هم��کاری  خوبی با 
صنعت فولاد کش��ور داشته باش��یم و با کمک هم 
بتوانی��م ای��ران را به رده های ب��الای جدول فولاد 

جهان برسانیم.

اخبار

مرضیه احقاقی
خبرنگار

اواس��ط مرداد اخباری مبنی بر بازگش��ت ثبات به بازار 
میلگرد و تیرآهن منتش��ر ش��د. اما گویی روزهای آرامش 
این بازار، آنقدرها هم دوام نداش��ت. رش��د نرخ ارز نیمایی 
زمینه افزایش قیمت پایه شمش فولاد را به دنبال داشت. 

نب��ود اطمینان نس��بت ب��ه آینده و احتمال ت��داوم این 
روند صعودی رقابت برای خرید را افزایش داد. این رش��د 
قیمتی در ادامه خود را در نرخ های خرید و فروش مقاطع 

طویل فولادی مانند میلگرد و تیرآهن نیز نش��ان داد. رشد 
قیم��ت ارز در بازارآزاد و به دنبال آن افزایش ارز نیمایی از 
دلایل اصلی افزایش قیمت آهن آلات اس��ت، چراکه معیار 
قیمت گذاری ش��مش براساس نرخ فروش شمش صادراتی 
ضربدر نرخ ارز نیمایی اس��ت؛ بنابراین رش��د نرخ ارز نوید 
افزای��ش قیمت محصولات ف��ولادی را در هفته های آتی و 
عرضه های بع��دی می دهد. درنتیجه خری��د آهن آلات به 

منزله کسب سود است. 
در چنین شرایطی نقدینگی قابل توجهی به سمت خرید 
و ف��روش آهن آلات س��رریز می ش��ود و تقاض��ا را افزایش 

می ده��د. بنابراین اثرگذاری ن��رخ دلار در تعیین نرخ پایه 
آهن آلات از ابتدا اش��تباه بوده، چراکه زمینه ساز التهاب در 

بازار فولاد و رشد قابل توجه قیمت ها شده است. 
 ع��لاوه بر رش��د نرخ ارز، کمبود ش��مش فولاد و عرضه 
حساب ش��ده آن نی��ز زمینه رش��د هرچه بیش��تر قیمت 
آهن آلات را فراهم کرده اس��ت. به اعتق��اد تولیدکنندگان 
میلگرد و تیرآهن بخش محدودی از تولید ش��مش کشور 
در بورس عرضه می ش��ود؛ درنتیجه رقابت برای خرید آن 
افزای��ش می یابد و قیمت ها بالا می رود. طبیعی اس��ت که 
با رش��د قیمت مواد اولیه نرخ تمام شده تولید نیز افزایش 

یاب��د و ش��اهد افزایش ن��رخ ف��روش آه��ن آلات در بازار 
باش��یم. این فعالان صنعتی تاکید دارند ک��ه مصوبه الزام 
60درصدی عرضه ش��مش تولیدکنن��دگان در بورس کالا 
اجرایی نمی شود. گویی زور دولت به فولادسازان نمی رسد 
و ای��ن بازار با کمبود روبه رو ش��ده اس��ت. ب��ا وجود تمام 
دلایل یادش��ده برای رش��د قیمت ها اما بازار آهن آلات در 
موقعیت کنونی از رونق برخوردار نیس��ت؛ یعنی قیمت ها 
به قدری بالاس��ت که این بازار با رکود روبه رو ش��ده است. 
برای بررسی بیش��تر موضوع با فعالان صنعت فولاد کشور 

گفت وگو کرده ایم. 

سرنخ های التهاب در بازار آهن

روند قیمت گذاری شمش فولاد اشتباه است 

بحران کمبود شمش فولاد جدی است 

علی محم��د زمانی، مدیرعامل ش��رکت صباف��ولاد زاگرس در 
گفت وگو با »روزگار معدن«، علت اصلی رش��د قیمت محصولات 
طوی��ل ف��ولادی مانند میلگرد و تیرآهن را در ۲ هفته گذش��ته، 
ش��یوه قیمت گذاری ش��مش فولاد در بورس کالا دانست و افزود: 
ش��مش فولاد در رینگ های معاملاتی بورس کالا براس��اس نرخ 
فروش ش��مش در فوب خلیج ف��ارس و ارز نیمایی، قیمت گذاری 
می ش��ود؛ بنابراین با رش��د ن��رخ دلار نیمای��ی در روزهای اخیر، 
 زمین��ه صع��ود مجدد قیم��ت محصولات طویل ف��ولادی فراهم 

شده است. 
وی افزود: در همین حال با محدودیت عرضه ش��مش از سوی 
فولادس��ازان روبه رو هس��تیم. همین کمبود عرضه مواد اولیه را 
باید از موثرترین دلایل رش��د قیمت  میلگرد و تیرآهن دانس��ت، 
چراکه محصولات فولادی ۱۱درصد بیشتر از نرخ فروش شمش، 

قیمت گذاری می شوند. 

مدیرعامل ش��رکت صبافولاد زاگرس در ادامه گفت: 
رش��د قیمت ها به مصرف کننده نهایی یعنی پروژه های 
ساخت وس��از ساختمان منتقل می شود، چراکه حتی با 
وجود رش��د قابل توجه قیمت این محصولات، فردی که 
پروژه س��اختمانی را آغاز کرده، باید ساخت آن را ادامه 
بده��د. زمانی درباره تاثیر این رش��د قیمتی بر عملکرد 

تولیدکنندگان گفت: گاهی بازار ش��اهد یک رش��د قیمت سالانه 
است و پس از آن ثبات بر خرید و فروش ها حاکم می شود. اما این 
روزها اقتصاد کشور با پدیده تورم لحظه ای روبه رو شده است. در 
چنین ش��رایطی نسبت به آینده فعالیت صنایع نمی توان امیدوار 
بود که به کاهش فعالیت های صنعتی و س��رمایه گذاری در تولید 

منجر می شود. 
دولت تنظیم گر بازار است  �

مدیرعامل ش��رکت صبافولاد زاگرس در تبیین نقش دولت در 

این موقعیت گفت: دولت وظیفه تنظیم بازار را بر عهده 
دارد. توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد که منظور 
از تنظیم بازار، دخالت در قیمت گذاری نیست، بلکه باید 
ش��رایط عرضه و تقاضا مدیریت شود. به عنوان مثال، در 
موقعیتی که عرضه ش��مش فولادی در کش��ور محدود 
شده است با تنظیم صادرات این کالا، کمبود بازار داخلی 
برطرف شود. بدون تردید این دست اقدامات تنش های موجود در 

بازار فولاد را به حداقل می رساند. 
وی تاکید کرد: همانطور که پیش تر هم اشاره شد، کمبود عرضه 
ش��مش در چند ماه گذش��ته دلیل اصلی التهاب در این بازار بوده، 
چرا که صادرات این کالا خارج از رویه انجام ش��ده اس��ت. هرچند 
طی ماه های گذش��ته بارها ش��اهد اعلام آم��اری مبنی بر کاهش 
صادرات فولاد بودیم اما باید خاطرنش��ان کرد که این افت متوجه 
محصولات فولادی بوده اس��ت. کاهش��ی که در سایه رشد قیمت 

م��واد اولیه و غیررقابتی بودن ص��ادرات محصولات فولادی ایجاد 
ش��ده است. در چنین ش��رایطی، عده ای از این آمارها برای کسب 
منفع��ت گروهی خاص از فعالان این زنجیره یعنی تولیدکنندگان 
شمش بهره می گیرند. زمانی افزود: با توجه به چالش مورد بحث، 
دولت می تواند نقش��ی اساس��ی در برطرف کردن این مشکلات و 
تنظیم بازار بر عهده بگیرد. بدون تردید برنامه ریزی برای صادرات 

ضروری است. 
البته در حال حاضر مقررشده فولادسازان 60 درصد محصولات 
خود را در بازار داخلی عرضه و برای صادرات ۴0 درصد باقیمانده 
برنامه ری��زی کنن��د. چنانچ��ه این الزام اجرایی ش��ود، بس��یاری 
از کمبوده��ا در ای��ن بخش برطرف خواهد ش��د و ب��ازار به تعادل 
می رسد. توجه به این نکته ضروری می رسد که این دست اقدامات 
به منزله دخالت در بازار نیس��ت، بلکه تنها زمینه تنظیم ش��رایط 

را فراهم می کند. 

مجید س��عیدیان مدیر عامل فولاد خرمدش��ت تاکس��تان در 
گفت وگو با »روزگار معدن« و در پاس��خ به سوالی مبنی بر دلایل 
رش��د قیم��ت محصولات فولادی مانند میلگ��رد و تیرآهن در دو 
هفته گذشته گفت: تولیدکنندگان محصولات فولادی از شمش 
و بیل��ت به عنوان ماده اولیه اس��تفاده می کنند. از آنجا که بخش 
قابل توجهی از ش��مش تولید ش��ده در کشور صادر می شود، این 
تولیدکنن��دگان ب��ا محدودیت در خرید مواد اولیه مورد نیاز خود 
در تولید روبه رو هس��تند. در چنین ش��رایطی با پیش��ی گرفتن 
تقاض��ا بر عرضه ش��مش ف��ولادی، قیمت این کالای واس��طه ای 
رش��د قابل توجهی داش��ته اس��ت. درنتیج��ه تولیدکنندگان نیز 
ناچار هس��تند محصول نهایی خود را با قیمت بالاتری به فروش 
برسانند. وی در ادامه افزود: در ماه های گذشته با رشد قابل توجه 
ن��رخ ارز در مقاب��ل ریال روبه رو بودیم. همین موضوع نیز از دیگر 
دلایل اصلی رش��د قیمت هاس��ت. اما در موقعیت کنونی بسیاری 
از تولیدکنندگان ش��مش ترجیح می دهن��د محصول خود را در 
بازار جهانی به فروش برسانند و از درآمدهای ارزی حاصل از آن 
منتفع شوند. در چنین شرایطی، طبیعی است که بازار داخلی با 
محدودیت در عرضه شمش روبه رو شود و قیمت ها افزایش یابد. 
س��عیدیان گفت: بحران کمبود مواد اولیه به قدری جدی اس��ت 
که نوردکاران به سختی از پس تامین مواد اولیه خود بر می آیند. 
در همین حال در عرضه های ش��مش در بورس کالا شاهد شدت 
گرفت��ن رقابت برای خرید محصولات هس��تیم. درنتیجه قیمت 

نهایی فروش به دلیل تقاضای بالا از قیمت پایه به مراتب 
افزایش می یابد و تولید برای نوردکاران به صرفه نخواهد 
بود. وی درباره آمار نزولی صادرات ش��مش در ماه های 
نخست سال جاری گفت: متاسفانه آمار ارائه شده چندان 
هم قابل اتکا نیستند. بخش قابل توجهی از تولید شمش 
کش��ور در اختیار واحدهای بزرگ فولادی اس��ت که به 

نوعی به دولت وابس��ته هس��تند؛ بنابراین اغلب برای حفظ منافع 
این واحدها تلاش می شود. درنتیجه نباید به آمار کاهش صادرات 
ش��مش در سال جاری اعتماد داش��ت. کما اینکه بررسی شرایط 
بازار موید همین نکته اس��ت. میزان تولید ش��مش در کشور ما به 
مراتب بیش از نیاز صنایع داخلی اس��ت. وقتی این بازار با کمبود 
قابل توجه ش��مش روبه رو اس��ت، یعنی مابقی تولیدات در جای 

دیگری به فروش می رسد. 
مصوبات اجرایی نمی شود �

ای��ن فعال صنعت ف��ولاد افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت 
این تولیدکننده ها را موظف کرده ماهانه 60 درصد تولیدات خود 
را در بورس کالا عرضه کنند. در چنین ش��رایطی آنها می توانند 
باقیمانده تولیدات خود را در بازار بین المللی به فروش برس��انند. 
در همی��ن ح��ال خریداران ش��مش نیز موظفند ب��ه ازای خرید 
م��واد اولیه، محص��ولات نهایی خود را در ب��ورس کالا به فروش 
برسانند. اما متاسفانه این دست مصوبات اجرایی نمی شود؛ یعنی 
فولادس��ازان، 60 درصد ش��مش تولیدی خ��ود را در بورس کالا 

عرض��ه نمی کنند. مجموع عرضه ماهانه این واحدها در 
بورس کالا حدود ۳00 تا ۴00 هزار تن برآورد می شود 
ک��ه این رقم ب��ه مراتب کمتر از عرضه تکلیف ش��ده از 
س��وی وزارت صنعت، معدن و تجارت اس��ت؛ بنابراین 
طبیعی اس��ت که در چنین شرایطی تعادل از این بازار 

رخت بر بندد. 
مخالف صادرات نیستیم  �

وی تاکی��د ک��رد: مخالف ص��ادرات نیس��تیم، چراکه صادرات 
به منزله ارزآوری برای کش��ور اس��ت و زمینه توس��عه صنایع را 
فراه��م می کن��د. اما این صادرات باید مدیریت هم پایین دس��تی 
رونق می یابد.بنابراین همانطور که پیش تر هم اشاره شد، چنانچه 
دولت بخش��نامه های صادر ش��ده را عملیاتی کند، مشکلات این 
زنجیره برطرف خواهد شد. اما گویی زور دولت به تولیدکنندگان 

شمش نمی رسد. 
س��عیدیان در پاسخ به س��والی مبنی بر تاثیر این رشد قیمتی 
بر عملکرد واحدهای پایین دس��تی صنعت فولاد کشور گفت: در 
چنین ش��رایطی تولید این واحدها به ش��دت محدود شده است. 
بس��یاری از تولیدکنندگان محصولات طوی��ل، نوبت های کاری 
خ��ود را ک��م کرده اند و با حداقل ظرفیت کار می کنند. با توجه به 
اینکه، س��ال جاری از س��وی رهبر معظم انقلاب با عنوان جهش 
تولید نام گذاری شده است اما در شرایط کنونی امکان تحقق این 
ش��عار در صنایع پایین دستی فولاد وجود ندارد. وی افزود: اغلب 

تولیدکنندگان ش��مش فولادی به دولت وابس��ته هستند و مواد 
اولی��ه خود را با قیمت های بس��یار ارزان خریداری می کنند. این 
درحالی است که اغلب واحدهای پایین دستی این صنعت، نه تنها 
از هیچ امتیازی برخوردار نیس��تند، بلکه با انواع چالش های مورد 
بح��ث نیز روبه رو هس��تند که روند تولید آنه��ا را تحت تاثیر قرار 
می دهد. در چنین موقعیتی به احتمال زیاد بسیاری از واحدهای 
تولیدکننده محصولات فولادی به س��مت تعطیلی و تعدیل نیرو 

پیش خواهند رفت.

سخن پایانی
رش��د نرخ ارز، س��رریز ش��دن نقدینگی از بازار سرمایه 
به س��مت بازارهای کالایی، کمبود ش��مش فولاد، عرضه 
مهندسی ش��ده مواد اولیه، رش��د نرخ جهانی و... از دلایل 
مطرح ش��ده برای توجی��ه افزایش نرخ ف��روش آهن آلات 
در بازار هس��تند. هرکدام از موارد یادش��ده به س��هم خود 
در الته��اب و نابس��امانی این ب��ازار موثر هس��تند. اما آنچه 
اهمیت دارد این اس��ت که در این روند رشد قیمتی فعالیت 
تولیدکنندگان محصولات پایین دس��تی متاثر می ش��ود. 
بس��یاری از این تولیدکنندگان به س��مت کاهش ظرفیت 
تولید و تعدیل نیروی انسانی پیش می روند؛ بنابراین باید از 

آینده این بازار نگران بود. 
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دولت در واگذاری معادن دخالت نکند
عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد: 

۲ تصمیم مهم دولت برای حمایت از بازار سرمایه

چرا برخی صف های فروش بورس جمع نمی شود؟امکان اصلاح دامنه نوسان با تقویت بازارگردانی

گروه معدن

در حالی که معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت از فراهم شدن زمینه های ورود معادن به بورس خبر 
داده اس��ت که فعالان معدنی معتقدند برای پیشبرد اهداف 

توسعه ای، دولت نباید در این زمینه مداخله داشته باشد.
مدت هاس��ت مسئولان، توس��عه معادن و صنایع معدنی 
را با تاکید بر نقش��ه راه معدن، س��اخت داخل، فعال سازی 
واحد ه��ای راک��د و غیرفعال، تکمیل طرح ه��ای نیمه تمام 
ب��ا اولوی��ت طرح ه��ای پیش��ران و نوآورانه، فع��ال کردن 
ظرفیت های خالی واحد ها و توسعه زیرساخت های صادراتی 
از قبیل پایانه های صادراتی و بازارچه های مشترک مرزی در 
دس��تورکار قرار داده اند، اما در کنار تمام این اهداف تعریف 
ش��ده، محدودیت ه��ای اعمالی از طرف دول��ت عرصه را بر 

فعالان این عرصه تنگ کرده است.
هرچند بیش��تر معادن کشور در اختیار بخش خصوصی 
اس��ت، اما صادرات و بهره وری از آن همچنان با مش��کلات 
زی��ادی روبه رو اس��ت. برنامه های زیادی برای توس��عه این 
بخش از سوی دولتمردان اتخاذ شده، اما هیچ یک علاوه بر 
اینکه نتوانست نیاز صادراتی و حتی تامین داخل را برطرف 

کند، مشکلات این بخش را پیچیده تر کرده است.
ب��ه گفته س��عید زرندی، طبق تبصره 3 م��اده 10 قانون 
معادن، پروانه بهره برداری سندی رسمی، لازم الاجراء، قابل 
معامله، تمدید و توثیق اس��ت، لذا موضوع واگذاری و انجام 
معام��لات حق امتیاز به ص��ورت یکجا و یا عرضه خرد قابل 

انجام  است.
همچنین درباره بلاتکلیفی، تعطیلی یا س��لب صلاحیت 
ش��ده موضوع تش��کیل شرکت س��هامی عام پروژه با ورود 
چندی��ن مع��دن یا عرض��ه یکجا و حراج هر ی��ک از معادن 
در تابل��وی ب��ورس کالا نیز قابلیت اجرایی ش��دن دارد. به 
اعتقاد معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
واگ��ذاری معادن در بورس می تواند علاوه بر ایجاد تحرک و 
پویایی بخش معدن، ش��فافیت و سرعت عمل در این حوزه 

را نیز افزایش دهد و با توجه به وجود 5500 معدن، درباره 
روش های واگ��ذاری این معادن بخش خصوصی به صورت 
جزئی یا در قالب ش��رکت س��هامی عام پروژه می توان اقدام 
کرد و سازمان بورس و اوراق بهادار و بورس کالا نیز آمادگی 

خود را برای حمایت از این بخش اعلام کرده است.
عوامل توسعه در بخش معادن �

در همی��ن رابط��ه رضا شهرس��تانی، عضو هی��ات مدیره 
انجمن تولیدکنندگان فولاد در گفت وگو با اقتصاد 24 گفت: 
ورود معادن به بورس با اس��تقبال زیادی روبه رو خواهد شد 
و موض��وع واگذاری مع��دن از طریق بورس می تواند عاملی 

برای توسعه در این بخش باشد.
عضو هی��ات مدیره انجمن تولیدکنن��دگان فولاد گفت: 

ش��فافیت در عرض��ه یکی از مولفه ه��ای اصلی برای حضور 
در بورس اس��ت از این رو این اق��دام تا حد زیادی در ایجاد 

شفافیت در معاملات معدنی تاثیرگذار خواهد بود.
شهرس��تانی ادامه داد: البته برای چنین اقدامی ضروری 
است که دولت از هرگونه مداخله در امور جدا خودداری کند 
چراک��ه اگر دولت برای واگ��ذاری معادن بخواهد به صورت 
دس��توری و مداخله ای تعیین تکلیف کند آن وقت ماهیت 

اصلی حضور در بورس معنی نخواهد داشت.
به گفته این فعال اقتصادی در بخش تولید فولاد، بیشتر 
مع��ادن در ایران خصوصی هس��تند و این ن��وع واگذاری از 
طریق بورس خیلی بهتر از انجام کارها در پشت پرده است! 
وی تصری��ح کرد: لذا بخش خصوص��ی قطعا قیمت های 

واقع��ی را ارائ��ه می دهن��د و ح��ق دولت و م��ردم محفوظ 
خواهند ماند و این می تواند از رانت های رایج در این بخش 
جلوگی��ری کند. هرچند این طرح ابتدا از معادن خصوصی 
کلید می خورد، اما انتظار می رود همین طرح نیز در معادن 
دولتی نیز آغاز ش��ود. شهرستانی ادامه داد: واگذاری معادن 
از طریق بورس بس��یاری از ابهاماتی که تاکنون این بخش 
ب��ا آن درگی��ر بوده را از بین می برد و این نقطه عطفی برای 
توس��عه اکتش��افات و محصولات معدن��ی خواهد بود. عضو 
هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد افزود: ش��فافیت 
و حف��ظ حقوق م��ردم و دولت از بخش معادن پارامتر هایی 
اس��ت که بار ها بر آن تاکید ش��ده است، اما متاسفانه برخی 
ابهامات در این بخش باعث ش��ده چندان به موضوع توسعه 
معادن پرداخته نشود، از این رو صادرات این محصولات نیز 
با نگرانی هایی از س��وی تولیدکنندگان و دولت روبه رو شده 
اس��ت، هرچند عرضه س��ایر محصولات و اقدامات دولت در 
ب��ورس در مدت های قبل نتایج مطلوبی بر جای نگذاش��ته 
ام��ا امروز انتظار می رود ب��ا این طرح حداقل با حفظ منافع 
و س��رمایه های کشور با ش��فافیت و بدون هیچ چشم پوشی 
از هرگون��ه رانت، واگذاری معادن و س��پرده ش��دن به اهل 
آن صورت بگیرد. عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان 
فولاد یادآور شد: شفافیت، رمز موفقیت طرح ورود معادن به 
بورس است. اگر قرار باشد در این موضوع نیز پیچیدگی های 
بوروکراس��ی، رانت و مداخ��لات دولت همچنان باقی بماند 
قطعاً امیدی به سرانجام آن نیست. وی تاکید کرد: این طرح 
باعث می ش��ود متقاضیان با دریافت اطلاعات از اکتشافات 
و ش��رایط تولید در معادن آم��اده ورود به بورس بتوانند در 
انتخاب خود برای خرید، بیش��ترین حساس��یت را داش��ته 
باش��ند و در نهای��ت واگ��ذاری با بهترین روش اجرا ش��ود. 
شهرس��تانی با تاکید بر اینکه نیاز امروز اقتصاد به ارزآوری 
و توس��عه صادرات غیرنفتی است، گفت: معادن با بیشترین 
ظرفی��ت ریالی - ارزی می توانند در این راس��تا مش��ارکت 
داشته باشند، اما تمام این اهداف به دور از مداخله دولت و 

ایجاد رانت قابل دسترسی است.

وزی��ر امور اقتصادی و دارای��ی گفت: نه فقط دولت 
که حکومت و قوای دیگر هم از بازار س��رمایه حمایت 
خواهند کرد. در این زمینه دولت 2تصمیم مهم گرفته 

است که در روزهای آینده اجرا خواهد شد.
به گزارش ایرنا، فرهاد دژپس��ند در حاش��یه جلسه 
هیات دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ به برنامه های 
دولت برای بازار سرمایه، گفت: یکی از تصمیمات مهم 
این بود که به افزایش س��رمایه ش��رکت های بورس��ی 

کمک می کنیم. 
وی اف��زود: دولت برای ش��رکت هایی ک��ه افزایش 
س��رمایه می دهند، اگر سلب سهام با سلب حق تقدم 
باش��د 20 درصد درآمد، مش��مول مالیات با نرخ صفر 
محاس��به می ش��ود و این جایزه بزرگی برای افزایش 

سرمایه شرکت های بورسی در بورس است. 
وزیر اقتصاد اظهارکرد: اقدام دیگری که انجام ش��د 
این اس��ت که از س��ال 94 در قانون رفع موانع تولید 
حکمی داش��تیم که صندوق توسعه ملی باید سالیانه 
یک درصد ورودی خود را به عنوان سپرده در صندوق 
تثبیت س��رمایه ب��ورس قرار می داد و چ��ون تا کنون 
اخت��لاف نظر بین بورس و صندوق توس��عه ملی بود، 

این مهم انجام نشد. 
وی اف��زود: پس از پیگیری ه��ا در نهایت به اجماع 
رس��یدیم که این کار انجام ش��ود و در آینده نزدیک 

تمام س��نوات گذشته )از س��ال 94 تا 98( یک درصد 
ورودی محاسبه و جزو منابع صندوق تثبیت می شود.

دژپس��ند ادامه داد: همچنین مقرر شد حقوقی های 
دولت��ی وابس��ته به دول��ت خرید و فروش خ��ود را با 
پایداری بورس هماهنگ کنند، یعنی بورس باید روند 

هماهنگی داشته باشد. 
وی ب��ا بی��ان اینکه اهتمام کل کش��ور این اس��ت 
ک��ه بازار س��رمایه پایدار باش��د، گف��ت: در چهار ماه 
گذش��ته تصمیماتی که دولت اتخ��اذ کرد یا تصمیات 
شورای عالی بورس همچنین مصوبات مجلس شورای 
اسلامی همچون طرح دو فوریتی افزایش سرمایه که با 
برگزاری جلسات کمیسیون اقتصادی مصوب شد همه 

بر پایداری بازار سرمایه اهتمام داشت.
وی اضاف��ه ک��رد: بنابراین بای��د دوره میان مدت و 
بلندمدت توس��ط س��هامداران محاسبه ش��ود و تمام 
افرادی که س��رمایه خود را آوردند ازآن صیانت کنند 
و تصمیمات هیجانی گرفته نش��ود چرا که بورس نهاد 

حرفه ای است.
دژپسند اظهارکرد: من نمی گویم افراد سهام خود را 
بفروشند یا نفروشند، بخرند یا نخرند چون معتقدم هر 
فردی که دارایی دارد صاحب دارایی خود است و حق 
تصمی��م دارد، اما خواه��ش می کنم تصمیم بر مبنای 
محاسبات عقلانی باشد، چون سرمایه حاصل از فروش 

سهام را کجا می خواهید ببرید؟ ایا آنجا پایدارتر است.
وی اضاف��ه کرد: در بورس ما دو بحث داریم، س��ود 
سهام داریم که سالیانه شرکت مجمع تشکیل می دهد 
و س��ود تقسیم می شود و دیگری افزایش قیمت سهام 
اس��ت و این دوره هاست که تعیین کننده است، اگر ما 
بخواهیم زودگذر و هیجانی تصمیم بگیریم پش��یمان 

خواهیم شد. 
عض��و کابینه دولت دوازدهم تصری��ح کرد: اما روند 
کنونی این اس��ت که کش��ور به پایداری بازار سرمایه 

نیاز دارد و حتما برای حفظ پایداری آن برنامه دارد.
وی ب��ا بیان اینکه دولت به بورس نگاه ابزاری ندارد، 
اضافه کرد: هم اکنون برای عرضه اولیه برنامه منسجم 
داری��م و آم��اده عرضه هس��تیم. همچنی��ن در مورد 
ش��ناورها، برنامه منس��جم داریم. نگاه بلندمدت برای 

اقتصاد داریم و برای اقتصاد نیازمند بورس هستیم. 
وی تصریح کرد: جنس حمایت ما از بورس متفاوت 
اس��ت. اینکه گفته می ش��ود دول��ت از بورس حمایت 
می کند به معنای تضمین نیس��ت بلکه حمایت ما این 
اس��ت که عرضه و شناورها را افزایش می دهیم و برای 
افزایش س��رمایه تس��هیلات ایجاد می کنیم تا بورس 
روند پرمحتوایی داشته باشد و شرایط عالی رقم بزنیم. 
دژپس��ند خاطرنش��ان کرد: نوس��ان در ذات بورس 
اس��ت و فعالان این بازار هم بهتر اس��ت نگاهی میان 

یا بلندمدت به آن داش��ته باش��ند.وی ب��ا بیان اینکه 
انتظار می رود س��هامداران با تامل بیشتری در بورس 
رفتار کنند، تاکیدکرد: نگرانی ها درس��ت است، اما در 
بازار س��رمایه باید حس��اب و کتاب مبنای کار باشد.
وی تصریح کرد: امروز یکی از ضروریات اجتناب ناپذیر 
اقتصاد ایران، پایداری، تقویت و ماندگاری بازار سرمایه 
است؛ موضوعی که منحصر به این دولت نیست، بلکه 
هر دولتی به یک بازار س��رمایه ق��وی، عمیق و فعال 
نیاز دارد.وزیر امور اقتصادی و دارایی خاطرنشان کرد: 
اگر بازار س��رمایه قوام یابد، برای سرمایه ها و سرمایه 
در گردش بنگاه ها تامین مالی می شود، بر این اساس 
اش��تغال و تولید افزایش می یاب��د؛ موضوعی که یک 
تجربه جهانی است.وی ادامه داد: بانک ها نیز موظفند 
واحده��ای تملیکی خود را واگذار کنند، به این معنی 
ک��ه اگر بانکی ملکی را از ش��خصی به دلیل انباش��ت 
بدهی اش به تملک خود در آورد، نباید آن ملک راکد 
بماند، بلکه باید ابتدا آن را فعال کرده و سپس واگذار 
کند. دژپسند گفت: به همین منظور سامانه ای تعریف 
و راه اندازی ش��ده که به صورت فصلی پایش و نتیجه 
آن ب��ه رئیس جمهوری و کمیس��یون های اقتصادی و 
برنامه ریزی مجلس منعکس می شود؛ این مهم اکنون 
برای بانک های دولتی با شدت و قوت پیگیری می شود 

و برای سایر بانک ها نیز برنامه داریم.

دومین جلس��ه هم اندیشی کارگروه اندیشه 
ورزی مدیری��ت ب��ازار با موضوع بررس��ی ریز 

ساختارهای بازار سرمایه برگزار شد.
ب��ه گزارش س��نا، در این جلس��ه س��یاوش 
وکیل��ی، مدیر روابط عموم��ی و امور بین الملل 
س��ازمان ب��ورس، محس��ن خدابخ��ش، مدیر 
نظارت بر بورس های س��ازمان ب��ورس و اوراق 
به��ادار و محمود گودرزی مع��اون بازار بورس 
اوراق به��ادار ته��ران حضور داش��تند، فعالان 
بازار سرمایه پیشنهادهای خود را در خصوص 
ریزس��اختارهای بازار سرمایه بیان کردند. پویا 
ش��دن دامن��ه نوس��ان، تغییرات زم��ان پیش 
گش��ایش، حفظ اعتماد در بازار و تلاش برای 
حذف ص��ف از فرآیند خرید و فروش از جمله 
موارد مطرح ش��ده در این جلس��ه ب��ود. زانیار 
احم��دی، مدیر گ��روه آمار و تحلیل ریس��ک 
س��ازمان بورس و اوراق به��ادار عنوان کرد: در 
ح��وزه ریزس��اختارهای بازار س��رمایه به ویژه 
حجم مبنا و دامنه نوسان مطالعات گسترده ای 
انجام ش��ده اس��ت و بر اس��اس این مطالعات، 
دامنه نوسان در بس��یاری از کشورها اعمال و 
از 4درصد تا 50 درصد هم قابل مشاهده است. 
بنابرای��ن، مهم ترین ویژگی دامنه نوس��ان در 
کشورهایی با بورس پیشرفته نیز برخورداری از 
دامنه نوسان پویا است. وی ادامه داد: باید توجه 
کرد که در بورس های پیشرفته با دامنه وسیع 
تر نه��اد بازارگردانی نیز توس��عه قابل توجهی 
داش��ته و هیجان در این بازار ه��ا قابل کنترل 
است. از طرف دیگر در بیشتر کشورها افراد به 

شکل غیر مستقیم به بازار سرمایه وارد می شوند 
و حجم معاملات آنلاین حدود 20درصد است. 
بنابر این پیش فرض اصلاح دامنه نوس��ان در 
مرحل��ه اول تقویت نه��اد بازارگردانی اس��ت. 
احم��دی افزود: اص��لاح ریزس��اختارهای بازار 
س��رمایه کش��ور در دس��تور کار قرار دارد اما 
بای��د فرآیند آن با مطالعه و دقت انجام ش��ود. 
محس��ن خدابخش، مدیر نظارت بر بورس های 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار نیز عنوان کرد: 
مهم ترین ویژگی بازار س��رمایه نقدش��وندگی 
آن اس��ت. بنابراین اصلاح ریزساختار های بازار 
س��رمایه نیز با این پیش فرض انجام می ش��ود 
و ب��ا رعایت وحفظ نقدش��وندگی می توانیم در 
خصوص این موضوعات به اجماع برس��یم. وی 
با بیان اینکه س��ازمان ب��ورس به دنبال اصلاح 
ساختار ها اس��ت، افزود: اصلاح دامنه نوسان از 
سوی نهاد ناظر بازار سرمایه در دستور کار قرار 
 دارد ام��ا برای تحقق آن باید بحث بازارگردانی 

تقویت شود. 
خدابخ��ش اف��زود: افزای��ش دامنه نوس��ان 
بدون ارتقای س��واد مال��ی و فراگیری فرهنگ 
سرمایه گذاری از سوی عموم جامعه امکان پذیر 
نیس��ت. در پای��ان نشس��ت کارگروه اندیش��ه 
ورزی مدیری��ت ب��ازار، س��یاوش وکیلی مدیر 
روابطعمومی سازمان بورس و اوراق بهادار هم 
ابرازکرد: سازمان بورس چنین نشست هایی را 
به منظور تبادل نظرات و دیدگاه های دوطرفه 
برگزار می کند و همیشه گوش شنوای فعالان 

بازار سرمایه خواهد بود.

حدود یک ماه اس��ت که بازار س��رمایه درحال اصلاح بوده و 
با وجود همه تصمیمات دولت و سازمان بورس برای مدیریت 
بازار سرمایه و حتی حمایت های مجلس از این بازار، همچنان 
ش��اهد این هس��تیم که حرکت بازار به س��مت صعود کج دار 
و مری��ز ب��وده و بعضی روزها، به جز چند س��هم بزرگ، صف 
فروش س��ایر سهم ها ادامه دارد. اتفاقی که یک تحلیلگر بازار 
س��رمایه ضمن بررس��ی آن، اعلام کرد: س��هم هایی در بازار 
 بهتر معامله می ش��وند که از لحاظ بنیادی ارزنده تر از س��ایر 

بازار هستند.
مهرزاد منتظری در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه 2یا 
3سال است که همه بازارهای سرمایه گذاری در کشور درحال 
رشد هستند، اظهار کرد: البته میزان رشد در چند ماه گذشته 
هم در بازار ارز، هم بازار سکه و هم بورس تشدید شده است. 
در این راستا باید گفت بازاری که تا این اندازه رشد کرده است، 
برای تداوم رشد نیاز به محرک دارد که برای بازارهای کشور، 
این محرک باید انتظاارت تورمی باشد. یعنی سرمایه گذار باید 
به این نتیجه برسد که رشد تورمی که سال 1397، 1398 و 
چند ماه 1399 اتفاق افتاد در ادامه هم تداوم خواهد داشت. 
وی ب��ا اش��اره به انتخابات ریاس��ت جمهوری امریکا، گفت: 
انتخابات امریکا در پیش است و نتیجه این انتخابات می تواند 
روی قیمت دلار و انتظارات تورمی در ایران تاثیرگذار باش��د. 
به همین دلیل به نظر من دیدگاه خرید دارایی که در دو تا سه 
سال گذشته در همه بازارها وجود داشت، تضعیف شده است.
 درواق��ع برخی همچنان انتظارات تورمی دارند و در بازارها 
خری��د می کنند اما برخی دیگر ترجی��ح می دهند با توجه به 
ابهام��ی که انتخابات امریکا ایجاد می کند، کم کم از دارایی ها 
فاصله بگیرند و منتظر ش��وند تا ش��رایط برای سرمایه گذاری 
روشن تر شود. این تحلیلگر بازار سرمایه ادامه داد: برآیند این 
دو گروه می شود اتفاقی که در تابلوی بورس می افتد. یعنی در 

مقابل هر موج مثبتی که در این بازار ایجاد می شود، یک سری 
فروشنده پیدا و موج سرکوب می شود. به همین دلیل و شاهد 
این هس��تیم که یا بازار بعد از 10 روز رش��د خاصی نمی کند 
یا فقط چند س��هم خاص رش��د می کند و فضای عمومی بازار 
منفی اس��ت. به نظر من این روند تا زمانی که سیگنال قطعی 
در بازار مشخص نشود که بتواند روند رشد را مستحکم کند یا 

اصلاح بیشتری را به بازار حکم کند، ادامه دارد.
هدف دولت مدیریت بازار است نه صعود آن �

منتظری در ادامه با اشاره به جلساتی که در دولت یا سازمان 
بورس درباره بازار س��رمایه برگزار می ش��ود، اظهار کرد: هدف 
جلس��ات مذکور، این نیس��ت که اقدامی انجام دهند که بازار 
رشد کند بلکه سعی می کنند بازار را مدیریت کنند تا هیجان 
وارد بازار نشود. منظورم هیجانی است که چند روزی شاهد آن 
بودیم و کل بازار صف فروش بود و ترس عجیبی در بازار وجود 
داش��ت. اگر این فضا در بازار غالب ش��ود ش��رایط خوبی برای 
دولت ایجاد نخواهد شد. وی همچنین با اشاره به صحبت های 
رئیس کل بانک مرکزی گفت: در یک تا دو هفته گذش��ته در 
صحبت ه��ای آقای همتی هم دیدی��م که اعلام کرد بازارهای 

مختلف با یکدیگر در ارتباط هستند.
 ب��ه نظر م��ن در دولت هم نگرانی وج��ود دارد که اگر بازار 
بورس مدیریت نش��ود و ریزش ش��دید داش��ته باشد، محرک 
دلار و مس��کن ش��ود. این تحلیلگر بازار س��رمایه با تاکید بر 
اینک��ه فعالان بازار ترجیح می دهن��د در بازار دخالتی صورت 
نگیرد، گفت: فعال بازار ترجیح می دهد خیالش راحت باش��د 
از اینکه کش��ف قیمتی که انجام می ش��ود واقعی اس��ت. اما از 
ط��رف دیگر چند میلیون س��هام دار جدید درگی��ر این بازار 
ش��ده اند و اگر این ب��ازار از طرف دولت مدیریت نش��ود، این 
 س��هام داران طوری از این بازار می ترس��ند که عطای آن را به 

لقایش می بخشند. 

سرمایه»فباهنر«۲برابرمیشود
هیات مدیره شرکت صنایع مس شهید باهنر پیشنهاد افزایش سرمایه یک هزار و 

500 میلیارد ریالی را به مجمع عمومی فوق العاده این شرکت پیشنهاد داد.
به گزارش س��نا، شرکت صنایع مس شهید باهنر عنوان کرده است برنامه افزایش 

سرمایه از مبلغ یک هزار و 125 میلیارد ریال به 2 هزار و ۶25 میلیارد ریال دارد.
بر اس��اس ای��ن گزارش، افزایش س��رمایه »فباهنر« از محل مطالبات حال ش��ده 
س��هامداران و آورده نقدی به منظور  تامین بخش��ی از مناب��ع مورد نیاز در خصوص 
اجرای طرحهای توس��عه که در تاریخ 22 ش��هریور 1399 به تصویب هیئت مدیره 

رسیده و جهت اظهارنظر به حسابرس و بازرس قانونی ارسال شده، خواهد بود.
بدیهی اس��ت انجام افزایش س��رمایه یاد ش��ده منوط به موافقت سازمان بورس و 
اوراق بهادار و تصویب مجمع عمومی فوق العاده است و در این خصوص اطلاع رسانی 

خواهد شد.

بازارمسیرخودراپیدامیکند
بازار سرمایه طی 4 ماه نخست سال به واسطه ورود منابع نقدی افرادی که تا به حال 
بورس را تجربه نکرده بودند ش��اهد رشد فزاینده بود. این حجم جریان نقدی ورودی 
که به طور میانگین در ماه های تیر و مرداد به روزی هزار میلیارد تومان رسید، باعث 
ش��د طرف تقاضا نس��بت به طرف عرضه در بازار سرمایه متورم شود. بنابراین رشدی 
که در ماه های گذشته تجربه شد، آفت بازار سرمایه محسوب می شود و اتفاقا شرایط 

بازار در حال حاضر غیرمنطقی و نگران کننده نیست.
علی اسلامی بیدگلی، عضو هیات مدیره شرکت مشاوره سرمایه گذاری آرمان آتی 
در گفتگو با س��نا، ضمن تحلیل حرکت روزهای گذشته شاخص چشم انداز آتی بازار 
س��رمایه را ترس��یم کرد و گفت: آنچه که این روز ها و چند روز گذشته از بازار سرمایه 
می بینیم نشان دهنده رفتار واقعی بازار سرمایه است و آنچه که چند ماه گذشته اتفاق 
افتاد، ناش��ی از یک رفتار هیجانی، متعلق به س��رمایه گذارانی بود که به دلیل فقدان 

فرهنگ سازی به طور مستقیم وارد بازار سرمایه شدند.
وی با بیان اینکه هرگونه نوسان غیر متعارف ناشی از هیجان، از جمله نوسان های 
صعودی به عنوان آفت بازار سرمایه محسوب می شود، افزود: باید توجه کنیم که داد 
و س��تد در بازار سرمایه فرآیند پیچیده و تخصصی است که به دانش، آگاهی و تجربه 
نیاز دارد و افراد بدون کس��ب تخصص و تجربه لازم در روزهای اصلاح بازار هیجانی 

عمل می کنند و باعث تشدید نوسان شاخص می شوند.
اس��لامی در پاس��خ به این س��وال که برای مدیریت فضای هیجانی ب��ازار باید چه 
رویکردی داش��ت، افزود: ما باید سرمایه گذاران خرد و عمده را که زمان معامله گری 
آنها در بازار س��رمایه  حداقل کمتر از یک س��ال است به س��مت سرمایه گذاری غیر 
مستقیم، شامل صندوق های سرمایه گذاری، شرکت های مشاوره سرمایه گذاری و 

سبد گردان ها هدایت کنیم.
وی افزود: البته باید نهادهای سرمایه گذاری غیر مستقیم هم بسترها و زیر ساخت 
های لازم را برای پاس��خ به نیازهای س��رمایه گذاران داش��ته باشند. اگر شرایط لازم 
مهیا نباشد سرمایه گذارها به ناچار به سمت سرمایه گذاری مستقیم در بازار سرمایه 

هدایت می شوند.
علی اسلامی افزود: از این پس باید در سرمایه گذاری دقت کنیم. به صورت تاریخی 
ارزش بازار س��رمایه ما نس��بت به تولید ناخالص داخلی حدود 0.4 تا 0.5 بوده، اما در 
مقطعی ارزش بازار نس��بت به تولید ناخالص داخلی از یک هم فراتر رفت و حتی به 2 
نزدیک ش��د. بنابراین بازار س��رمایه ما با یک ریسک جدید مواجه شد و افت شاخص 

طی ماه گذشته اثر بخشی این ریسک جدید را کاهش داد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه با اش��اره به اینکه بازار با ریس��ک نقد شوندگی هم 
مواجه ش��د، گفت: بس��یاری از سرمایه گذاران غیرحرفه ای که به صورت مستقیم به 
بازار س��رمایه وارد ش��دند در مواجهه با صف فروش با هیج��ان و ترس رفتار کردند و 
این امر عامل افزایش فرآیند اصلاح بازار ش��د. البته خوشبختانه تدابیری که سازمان 
بورس و مس��ئولین سازمان بورس در 3 هفته گذشته اتخاذ کردند، کمک بسیاری به  
کاهش ریس��ک نقد ش��وندگی کرد. به ویژه بحث اوراق اختیار خرید و فروش و سهام 
خزانه ش��رکت ها که از سوی سازمان پیگیری می شود به میزان قابل توجهی به نقد 

شوندگی بازار کمک می کند.
عضو هیات مدیره ش��رکت مش��اوره س��رمایه گذاری آرمان آتی ادامه داد: با همه 
اقدامات اثر گذار نهاد ناظر و مدیریت شرایط اما توصیه ما به سرمایه گذاران این است 
که از طریق صندوق های سرمایه گذاری به بورس وارد شوند. در سرمایه گذاری غیر 
مس��تقیم با ریسکی به عنوان ریس��ک نقدشوندگی هم مواجه نیستیم. در آنجا مدیر 
صندوق موظف اس��ت، وجوه سرمایه گذاران را در صورت ابطال یا فروش واحد های 

سرمایه گذاری در موعد مقرر به آنها پرداخت کند.
اس��لامی افزود: بازار سرمایه در گذشته از ارکان از اقتصاد کشور نبود، خوشبختانه 
در 2 س��ال گذشته رکنی از اقتصاد کشور شده اس��ت. اتفاق دیگری هم افتاده و ما با 
50 میلیون نفر سرمایه گذار مواجه هستیم. بنابراین اهمیت بازار سرمایه برای دولت 
و دولتمردان خیلی بیش��تر از گذشته شده و در موقع بروز بحران دولت و دولتمردان 
از منابع و منافع مردم حمایت می کنند و تدابیری را خواهند اندیش��ید که برخی از 

ریسک ها برای سرمایه گذار کاهش پیدا کند.
وی ادامه داد: س��رمایه گذار بورس��ی بای��د به این موضوع توجه کند که س��رمایه 
گذاری بازار س��رمایه بلند مدت اس��ت. تجربه نشان داده با در نظر گرفتن این متغیر، 
در بورس بازده ای بالاتر از س��ایر بازار ها ایجاد می ش��ود. عضو هیات مدیره ش��رکت 
مش��اوره س��رمایه گذاری آرمان آتی تاکید کرد: بازار سرمایه دارای پیچیدگی است، 
این پیچیدگی نیاز به افزایش س��واد مالی دارد. ما باید تلاش کنیم سواد مالی مردم و 
مدیران افزایش پیدا کند. چیزی که این روز ها خیلی مهم اس��ت، سواد مالی مدیران 
غیر متخصص و خارج از خانواده بازار س��رمایه اس��ت که در تصمیم گیری ها و برنامه 
ریزی های بازار سرمایه کشور نقش دارند. بدون سواد مالی بعضا با تصمیم گیری ها و 
سیاست گذاری هایی مواجه می شویم که متناسب با شرایط بازار سرمایه و نیاز های 
مردم نیس��ت. همواره بازار به روند رو به رش��د و منطقی خود باز می گردد اما ما شاهد 
افت و خیز ذاتی شاخص هم خواهیم بود. اسلامی افزود: به آن دسته از سرمایه گذاران 
تازه وارد که با مفاهیم بورس��ی و رفتار مالی آش��نایی ندارند توصیه می کنم حتما به 
ش��کل غیر مستقیم و از طریق مشاورین دارای مجوز، سبد گردان ها و صندوق ها به 
بازار س��رمایه ورود کنند و امیدوارم تصمیم گیران اقتصادی کشور که با بازار سرمایه 

آشنا نیستند، هیجانی اظهار نظر نکنند و به هیجان بازار دامن نزنند.

اخبار
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